
ISNN 1733-4713 

REKLAMY I OGŁOSZENIA 62-065 GRODZISK WLKP., UL. GARBARY 23 TEL.  608 321 611 / e-mail: powiaty@wp.pl / www.powiatygminy.pl

DWUTYGODNIK UKAZUJE SIĘ :  POZNAŃ/ M.IN. MARKETY - PIOTR I PAWEŁ, INTERMARCHE, BIEDRONKA, NETTO, TESCO, GIEŁDA - FRANOWO/ - BUK - WIELICHOWO - KAMIENIEC - KOŚCIAN  - GRODZISK WLKP. -  LUBOŃ  - NOWY TOMYŚL 
-  OPALENICA  - ŚMIGIEL -  STĘSZEW - SULECHÓW -  WOLSZTYN  - ZBĄSZYŃ - MOSINA - RAKONIEWICE - PRZEMĘT - SIEDLEC - LWÓWEK - DUSZNIKI - KOMORNIKI - GRANOWO - KARGOWA -  PNIEWY - MIEDZICHOWO - TRZCIEL - LESZNO - KOPANICA

owiaty-GMiNyPP NAJLEPSZY MIESIĘCZNIK W POLSCE

Nr 2 (632)
STYCZEŃ 28 lat

BEZPłAtNY

Pr
of

es
jo

na
ln

a n
ap

ra
wa

 te
le

fo
nó

w 
GS

M
NA

TY
CH

M
IA

ST
OW

E P
OŻ

YC
ZK

I
L

O
M

B
A

R
D

w
w

w
.l

o
m

b
ar

d
d

.p
l

N
ow

y 
To

m
yś

l u
l. 

Pi
łs

ud
sk

ie
go

 4
G

ro
dz

is
k 

W
lk

p.
 u

l. 
Bu

ko
w

sk
a 

11
te

l. 5
09

 40
8 1

63

ZAPAMIĘTAJ CENY KONKURENCJI - DAMY CI WIĘCEJ!

ul. Zachodnia 10 
Nowy Tomyśl
biuro@scrapssw.pl

SKUP SUROWCÓW WTÓRNYCH

tel. 536-859-982

a wsad/niewsad 950 zł /tona 
a blacha 800 zł/tona
a puszka 4,00 zł/kg 

SKUP ZłOMU

zestawy wypoczynkowe / systemy/ sypialnie
stoły i krzesła / meble kuchenne 

meble młodzieżowe
meblościanki

P.W MELBEX  M.W Łukaszewscy
Wolsztyn ul. Przemysłowa 7   

www.melbex.pl   biuro@melbex.pl   tel. 68 347 13 58   czynne: Pn - Pt: 10 - 18   So: 10 - 14
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Jestem przekonany, że 
w każdej dziedzinie rozmo-
wa, czy dyskusja może być 
początkiem nowych działań, 
bowiem wymiana doświad-
czeń pozwala nam często 
na podejmowanie bardziej 
odważnych decyzji. Tak 
jest np. w rolnictwie i takim 
działaniom było poświęcone 
spotkanie u Wojewody Wiel-
kopolskiego Michała Zieliń-
skiego.

A organizatorami spotka-
nia byli:

Wielkopolski Oddział 
Agencji Restrukturyzacji 
i Modernizacji Rolnictwa, 
Wielkopolski Ośrodek Do-
radztwa Rolniczego, w Po-
znaniu i Wielkopolska Izba 
Rolnicza.

Podczas konferencji pra-
sowej przedstawiono pro-
gram spotkań informacyjno 
– szkoleniowych dla wielko-
polskich rolników. Tematem 
takich spotkań ma być wdra-
żanie Reformy Wspólnej Poli-
tyki Rolnej i Krajowego Planu 
Strategicznego. Projekt ru-
szył z dniem 1 stycznia 2023r. 
Jak w wielu działaniach tak 
i tutaj istotne są procedury. 
W tym przypadku dotyczą 
one głównie właściwego 
opracowania i wypełniania 
wniosków o dopłaty obsza-
rowe.

Podczas takich spotkań 
poruszane mają być także te-
maty specyficzne dla danych 
subregionów. To ważne bo 
Wielkopolska nie jest prze-

cież jednorodnym obszarem 
rolniczym i dyskusje na te-
mat lokalnych uwarunkowań 
mogą pomóc mieszkańcom 
wsi w planach na najbliż-

sze lata, a co się z tym wiąże 
także w formułowaniu wnio-
sków o wspomniane dopłaty. 
Stąd rozmowy i konsultacje 
rolników z fachowcami z wie-

lu dziedzin wydają się nie 
tylko konieczne, ale wręcz 
nieodzowne, pamiętając, że 
celem jest także nie tylko 
prawidłowe wykorzystanie 
środków, ale również właści-
we opracowanie ekoschema-
tów.

 W dodatku takie spo-
tkania powinny być cenne 
dla obu stron. Jakże często 
mamy do czynienia z różny-
mi drukami posługującymi 
się językiem nie do końca 
zrozumiałym dla kogoś nie 
pracującego w administra-
cji. Zatem choćby wymiana 
uwag na ten temat może być 
niezwykle cenna w trakcie 
przygotowywania kolejnych 
druków związanych z podob-
nymi procedurami.

Istotne jest to, że pomysł 
tego typu spotkań i konsul-
tacji odpowiada na wnioski 
rolników, którzy dotąd po to 
żeby uzyskać pomoc w wy-
pełnianiu wniosków o dopła-
ty bezpośrednie musieli nie-
kiedy odwiedzać nawet kilka 
instytucji i urzędów.

Całość wspomnianych spo-
tkań została objęta patrona-
tem honorowym Ministerstwa 
Rolnictwa i Rozwoju Wsi, oraz 
Wojewody Wielkopolskiego 
Michała Zielińskiego.

Spotkania z rolnikami pro-
wadzone będą pod hasłem - 
„Wielkopolskie Fora Rolnicze 
– Wspólnie dla Wielkopol-
skiej Wsi”.

Tekst: Andrzej Błaszczak
Zdj.: Hieronim Dymalski

Jan Henryk Podhorski, ps. 
„Zygzak”, „Marciniak”, ur. 
21 czerwca 1921 roku w Bu-
dzyniu w pow. chodzieskim. 
Polski działacz konspi-
racyjny, Generał brygady 
Wojska Polskiego w stanie 
spoczynku. Ochotnik w ba-
talionie Obrony Narodowej 
w kampanii wrześniowej, 
w czasie II wojny świato-
wej żołnierz Związku Jasz-
czurczego, Narodowych Sił 
Zbrojnych oraz Armii Kra-
jowej. Uczestnik Powstania 
Warszawskiego, Żołnierz 
Wyklęty, działacz powojen-
nej konspiracji antykomu-
nistycznej, inwigilowany 
oraz represjonowany i wię-
ziony przez władze PRL.

Jan Podhorski urodził się 
w Budzyniu pow. Chodzież 
w patriotycznej rodzinie. 
Jego ojciec Maksymilian był 
powstańcem wielkopolskim 
odznaczonym Krzyżem Wa-

lecznych. Matka, Magdalena 
z domu Marciniak, pocho-
dziła z rodziny włościańskiej. 
W 1927 r. rodzina zamieszka-
ła w Rakoniewicach w powie-
cie wolsztyńskim. Tam Jan 
ukończył szkołę powszechną, 
był harcerzem w Drużynie 
im. Tadeusza Kościuszki. Jest 
absolwentem Gimnazjum 
w Wolsztynie.

Od 24 sierpnia 1939 r. 
ochotnik batalionu Obrony 
Narodowej „Opalenica”. 12 
września 1939 r. walczył pod 
Sompolnem, a pod Sannika-
mi dostał się do niewoli. Po 
kilku miesiącach wrócił do 
Rakoniewic, aresztowany 
przez gestapo, torturowa-
ny, uciekł do Koźmina Wlkp. 
W styczniu 1940 r.  współza-
kładał (ps. „Marciniak”) har-
cerską organizację konspira-
cyjną „Orły”, która wydawała 
podziemne pismo pod tym 
samym tytułem. W kwietniu 
1942 r. przedostał się do Ge-

neralnego Gubernatorstwa. 
Tam przystąpił do Organi-
zacji Wojskowej Związek 
Jaszczurczy. Po scaleniu or-
ganizacji, już jako żołnierz 
Narodowych Sił Zbrojnych 
działał w Grójcu. Kontynu-
ował tajną naukę z zakresu 
szkoły średniej, ukończył 
konspiracyjną szkołę wojsko-
wą.

Po wybuchu Powstania 
Warszawskiego walczył 
w pułku NSZ im. gen. Włady-
sława Sikorskiego, następnie 
w 2. Kompanii Batalionu Ar-
mii Krajowej „Miłosz” śród-
miejskiej Grupy „Radwan”. 23 
sierpnia 1944 r. jako dowódca 
grupy szturmowej uczestni-
czył  w zdobyciu Komendy 
Policji i Kościoła Św. Krzyża. 

Po zakończeniu powstania, 
w stopniu podporuczni-
ka, więziony w Stalagu IV B 
w Muehlbergu nad Łabą.

Po wojnie wrócił do Pozna-
nia, podjął studia (leśnictwo). 
Współtworzył organizację 
konspiracyjną „Młodzież 
Wszechpolska”. W maju 1946 
r. w proteście wobec wyda-
rzeń w Krakowie zainicjował 
wybuch strajku w Poznaniu, 
w którym żądano uwolnienia 
studentów aresztowanych 3 
maja w Krakowie. Bezpieka 
aresztowała Go w grudniu 
1946 r., a  Wojskowy Sąd Rejo-
nowy w Poznaniu  skazał na 
7 lat więzienia. Karę odsiady-
wał we Wronkach.

Z Wandą, z domu, Wo-
ińska ożenił się 7 kwietnia 
1951 roku. Mieli cztery cór-
ki: Magdalena, Elżbieta, 
Krystyna i Bogna. Pracował 
w spółdzielczości, był rzecz-
nikiem patentowym. W PRL 
nieustannie prześladowany 

przez służby bezpieczeństwa 
aż do lat osiemdziesiątych. 

W latach 1993-2013 pre-
zes Okręgu „Wielkopolska” 
Związku Żołnierzy Naro-
dowych Sił Zbrojnych w Po-
znaniu, obecnie prezes Rady 
Naczelnej Związku Żołnierzy 
NSZ, członek Wielkopolskiej 
Wojewódzkiej Rady Komba-
tanckiej przy Wojewodzie 
Wielkopolskim.

W lutym 2016 r. awanso-
wany do stopnia generała 
brygady WP.

Odznaczony m.in.: Krzy-
żem Komandorskim OOP, 
Krzyżem Walecznych, War-
szawskim Krzyżem Powstań-
czym, Krzyżem Armii Kra-
jowej, Medalem „Za udział 
w wojnie obronnej 1939”, Me-
dalem „Pro Memoria”, Medal 
Stulecia Odzyskanej Niepod-
ległości, Medalem „Pro Bono 
Poloniae”.

Wojewoda Wielkopolski 
Michał Zieliński

27 grudnia to data ważna 
dla każdego mieszkańca 
Wielkopolski – rocznica 
wybuchu Powstania Wiel-
kopolskiego. O zwycięskim 
zrywie mieszkańców nasze-
go regionu mówi się coraz 
głośniej w całym kraju. To 
powód do dumy. 
- Ta data powinna być ważna 
nie tylko dla Wielkopolan, 
ale dla wszystkich Polaków. 
Dlatego cieszę się, że 27 grud-
nia po latach starań został 
ustanowionym Narodowym 
Dniem Zwycięskiego Powsta-
nia Wielkopolskiego. Jest to 
ukoronowanie starań bardzo 
wielu osób, którym zależało 
na tym, żeby zwycięski zryw 
mieszkańców Wielkopol-
ski zaistniał w świadomości 
wszystkich Polaków i żeby 
polskie społeczeństwo do-
wiedziało się jak najwięcej 
o wydarzeniach, które roze-
grały się na przełomie 1918 

i 1919 roku i które miały tak 
duży wpływ na powojen-
ne losy naszego kraju. Bo 
przecież gdyby nie odwaga 
naszych przodków, Polska 
wyglądałaby zupełnie ina-
czej. Zresztą nawet trudno 
wyobrazić sobie nasz kraj 
bez Wielkopolski i jej praco-
witych, przedsiębiorczych 
mieszkańców. Nie wyobrażali 
sobie tego również ówcześni 
mieszkańcy naszego regionu.  

Kiedyś rocznicę wybuchu 
Powstania Wielkopolskiego 
obchodzono głównie w Po-
znaniu, w pozostałych gmi-
nach te uroczystości były 
raczej skromne. To zaczęło 
się zmieniać, potrafimy po-
kazać, że jesteśmy dumni ze 
swojej historii.
- To prawda, obchody roczni-
cy wybuchu Powstania Wiel-
kopolskiego w ostatnich la-
tach nabrały coraz większego 

zasięgu i rozmachu i wyszły 
poza stolicę naszego woje-
wództwa. 
To już nie tylko składa-
nie kwiatów przy pomni-
kach. Coraz częściej lo-
kalne społeczności dbają 
o groby Powstańców iorga-
nizują spotkania, podczas 
których przedstawiane są 
sylwetki bohaterów. Wspo-
minani są ci, którzy, gdy 
trzeba było stanąć w obronie 
ojczyzny, w jednej chwili rzu-
cili swoją pracę, pożegnali się 
z rodziną i chwycili za broń, 
aby walczyć z wojskami za-
borcy. Coraz częściej organi-
zowane sąkonkursy wiedzy 
o Powstaniu Wielkopolskim. 
Sam zainicjowałem konkurs 
„Moje Powstańcze korzenie. 
Powstanie Wielkopolskie 
we wspomnieniach rodzin-
nych”, który skierowany był 
do uczniów.Celem tego kon-
kursu było zainteresowanie 

młodego pokolenia rodzinną 
historią. Na konkurs wpły-
nęło bardzo dużo prac, co 
oczywiście cieszy, bo to zna-
czy, że pamięć o bohaterach 
jest żywa wśród wielkopol-
skich rodzin, a dodatkowo 
najmłodsi Wielkopolanie są 
zainteresowani jej odkry-
waniem. Cieszy mnie też, że 
w wielu domach 27 grudnia 
wywiesza się flagę narodową. 
Pokazujemy w ten sposób, że 
jesteśmy dumni z naszych 
przodków.

O randze Powstania Wiel-
kopolskiego świadczy rów-
nież to, że w ubiegłym roku 
w Poznaniu gościł prezy-
dent Andrzej Duda, który 
oddał hołd Powstańcom. 
- Warto podkreślić, że to 
właśnie prezydent Andrzej 
Duda ustanowił 27 grudnia 
Dniem Zwycięskiego Powsta-
nia Wielkopolskiego i to on 

zachęcał nas, aby o Powsta-
niu mówić dużo i głośno.
Mówiąc każdemu o naszej 
historiipowodujemy, że wy-
darzenie sprzed ponad stu 
lat jest traktowane jako jedno 
z najważniejszych wydarzeń 
związanych z odzyskaniem 
przez nasz kraj niepodległo-
ści. Prezydent Andrzej Duda 
docenił też naszą determina-
cję w upowszechnianiu wie-
dzy o Powstaniu, a co za tym 
idzie - również promowanie 
patriotycznych postaw.

A czego współcześni Wiel-
kopolanie mogą nauczyć się 
od swoich przodków?
- Powinniśmy brać przykład 
z naszych przodków, którzy 
tak bardzo kochali swoją oj-
czyznę, że byli gotowi po-
święcić dla niej życie. Wszy-
scy, niezależnie od statusu 
materialnego, wykształcenia 
czy pochodzenia, połączyli 

się pod wspólną ideą niepod-
ległej Polski. Powinniśmy 
wyciągnąć z tego cenną lek-
cję, że ojczyzna powinna być 
najważniejsza i że jeśli działa 
się razem, ponad podziałami, 
to można osiągnąć cel, nawet 
jeśli ten na początku wydaje 
się niemożliwy do zrealizo-
wania. Warto podkreślić, że 
historie Powstańców dziś 
również łączą Wielkopolan 
wokół pięknych celów. Trze-
ba tutaj wspomnieć o kibi-
cach Lecha Poznań, którzy co 
roku zbierają pieniądze na re-
nowację mogił Powstańców, 
a 1 listopada i 27 grudnia za-
palają znicze na ich grobach, 
organizują marsze pamięci 
czy wykonują patriotyczne 
graffiti. Ale nie tylko kibice 
pielęgnują pamięć o Powsta-
niu, takich inicjatyw w całej 
Wielkopolsce jest bardzo 
dużo.

Redaktor Fr. Gwardzik

Reforma Wspólnej Polityki Rolnej

Generał Jan Podhorski wzorem żołnierza i patrioty

Rozmowa z wojewodą wielkopolskim Michałem Zielińskim

Doceniajmy wartość Powstania Wielkopolskiego i szanujmy naszych przodków 
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SPRZEDAŻ WĘGLA I PELLETU
TRZCIEL UL. KOŚCIUSZKI 20

PON-PT 8:00- 16:00, 
SOBOTA 8:00- 12:00  

rbj.sp@wp.pl
tel. 512 306 483 lub 534 611 454

SKUP ZŁOMU
MAKULATURY i METALI KOLOROWYCH
TRZCIEL UL. KOŚCIUSZKI 20

PON-PT 8:00- 16:00
SOBOTA 8:00- 12:00 

biuro@zlom.poznan.pl
tel. 509 174 596 lub 534 611 454

A OKNA A DRZWI A BRAMY
A PARAPETY A ROLETY 

A ROLETKI MATERIAŁOWE 
A MARKIZY A MOSKITIERY 

A STEROWANIE

PROFESJONALNY PARTNER

www.gmyrpol.pl    
gmyrpol@post.pl
Stęszew
ul. Kosickiego 9 
tel./fax: 61 813 56 14
tel. kom: 692 436 416

Opalenica
ul. Wierzejewskiego 40
tel./fax: 61 447 56 08
tel. kom: 602 648 298

Nowy Tomyśl
ul. Ogrodowa 28
tel./fax: 61 442 55 41
tel. kom: 606 205 271

Wolsztyn
ul. Słowackiego 11A
tel./fax: 68 346 93 65
tel. kom: 608 311 016

Znajdziesz nas na: www.comland.pl

ODWIEDŹ NAS:

Znajdziesz nas na: www.comland.pl
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Przyjmiemy do nauki w zawodzie 

blacharz budowlany 
oraz ślusarz

izomeT
niałek wielki  110   
64- 200 wolszTyn
konTakT Tel.(68) 3842518
e-mail biuro@izomeT.Pl
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Dzisiaj Polska jest w stanie 
wojny. Tak drodzy państwo, 
dobrze czytacie jesteśmy 
w stanie wojny i walczymy 
na trzech frontach. Jednak 
nie jest to wojna taka jaką 
znamy z przeszłości. Dzisiaj 
wojna toczy się w cyber-
przestrzeni, gdzie ofiarami 
są nasze dzieci. Wojna trwa 
na europejskich granicach, 
gdzie nie stoi wojsko wrogich 
armii, nie ma tam żołnierzy 
z bronią, a czekają migranci 
ekonomiczni, z krajów, które 
nie potrafią się zasymilować 
z europejską kulturą. W koń-
cu zacięte walki przenoszą 
nas do gabinetów politycz-
nych, mównic sejmowych 
i europejskich, gdzie potężna 
korupcja kwitnie w najlep-
sze a ofiarami są całe narody 
w tym Polska. 

Na tym ostatnim chcę 
się dzisiaj skupić. Dziś eli-
ty europejskie są bardzo nie 
szczęśliwe. Ich plan niszcze-
nia Polski musiał spowolnić 
dlatego, że wybuchła wojna 
na Ukrainie. Jeszcze bardziej 
ich czarę goryczy przelało to, 
że czołowi działacze na rzecz 
niszczenia Polski zostali za-
trzymani przez służby z za-
rzutami korupcji. Dlaczego 
tak boją się Polski? Dlaczego 
zniszczenie naszego kraju 
przez zachodnią Europę stało 
się tak ważne? Dlatego, że za-
wsze byliśmy silni, potrafili-
śmy rządzić własnym krajem 
w taki sposób, że po każdym 
nieszczęściu szybko się pod-
nosiliśmy, prześcigając na-
szych sąsiadów. Dlatego, że 
Polska zawsze była krajem, 
gdzie ludziom żyło się dobrze 
i spokojnie. Już od czasów 
średniowiecza w naszym 
kraju obok siebie żyli ludzie 
z różnych kultur i narodowo-

ści, spokojnie egzystując, bu-
dując dobrobyt i pokój. Kiedy 
w Europie z różnych krajów 
uciekali ludzie gnębieni ze 
względu na przekonania reli-
gijne, to schronienie znajdo-
wali w Polsce, ponieważ tylko 
tutaj mogli żyć obok siebie 
bez obaw, że stracą majątek 
lub życie za to w co wierzą. 
Historia również pokazała, 
że zawsze staliśmy na straży 
Europy, ponieważ gdy nas nie 
było, przez Europę przeta-
czały się najgorsze konflikty. 
To Polacy zatrzymali Turec-
ką nawałnicę pod Wiedniem, 
nasza husaria stanęła prze-
ciw liczniejszemu i silniej-
szemu wrogowi, zmuszając 
do odwrotu. To słabo uzbro-
jeni Polacy, zatrzymali marsz 
Bolszewików na Europę, do-
konując cudy nad Wisłą. To 
Polski dywizjon 303 wygrał 
w powietrzu bitwę o An-
glię, stając przeciwko wielo-
krotnie silniejszemu i lepiej 
uzbrojonemu wrogowi. Moż-
na przytoczyć wiele postaci 
i historycznych wydarzeń, 
które miały znaczący wpływ 
na dzieje europy. Witold Pi-
lecki, generał Anders, bitwa 
pod Monte Casino czy Kłu-
szynem. Jednak, gdy Polski 
nie było na mapach przez Eu-
ropę przetoczyła się I Wojna 
Światowa, po wyeliminowa-
niu Polaków przez Hitlera do-
szło do II Wojny Światowej. 

Gdy Europę zalewali mi-
granci ekonomiczni z Afry-
ki, europejczycy krzyczeli, 
że trzeba im pomóc. To rząd 
Prawa i Sprawiedliwości, jako 
jedyny mówił, że skończy 
się to źle. Kiedy cała Europa 
nas wyśmiewała, poniżała 
i oczerniała, ale to dzisiaj 
Europa ponosi tego konse-
kwencje. Zamieszki podczas 

ostatnich Mistrzostw Świa-
ta w Brukseli spowodowa-
ne przez Marokańczyków, 
w sylwestra spalone 700 aut 
we Francji, czy strzelanie pe-
tardami do policjantów przez 
migrantów podczas zamie-
szek sylwestrowych w Berli-
nie. A w ciągu ostatnich lat 
dochodziło do niezliczonych 
takich sytuacji. Każdego 
miesiąca słyszę o „No go zo-
nes” czyli miejsca, gdzie nie 
można chodzić europejczy-
kom, chyba, że szukają nie-
szczęścia. Takie dzielnice są 
w większości krajów, które 
przyjmowały migrantów. 

Tymczasem w naszej „mało 
postępowej Polsce” nie wy-
obrażam sobie by istniały 
takie strefy. Za to widzę całe 
rodziny z dziećmi, na ob-
chodach upamiętniających 
Powstanie Wielkopolskie, 
Marsz Niepodległości czy 
wydarzeniach sportowych 
takich jak mecze piłkarskie. 

Jednak to w Polsce, uzna-
no, że łamana jest prawo-
rządność, gorsza kultura, 
a my nie możemy mieć tak 
samo skonstruowanego sys-
temu prawnego jak w Hisz-
panii. Przeciwko Polsce two-
rzono rezolucje a ludźmi 

głosującymi za karaniem Po-
laków, tworzący na nasz kraj 
sankcje, były osoby oskarżo-
ne teraz o korupcje. Niedaw-
no przedstawiono dokumen-
ty - przelewy na łączną kwotę 
60 mln dolarów dla skorum-
powanej siatki działającej 
w Parlamencie Europejskim. 
Dokumenty pierwszy raz 
opublikował europoseł PiS 
Dominik Tarczyński, który 
podkreślał – napiszę to jesz-
cze raz - że wszystkie osoby, 
beneficjenci łapówek w afe-
rze Katargate, to także osoby, 
które inicjowały ataki na Pol-
skę lub bezpośrednio pisały 
raporty uderzające w nasz 
kraj. Przypomnę  – afera ko-
rupcyjna wybuchła w grud-
niu wraz z aresztowaniem 
byłej wiceprzewodniczącej 
PE, greckiej socjalistki Evy 
Kaili, która jest podejrze-
wana o branie ogromnych 
łapówek od Kataru. Kaili nie 
jest jedyną negatywną boha-
terką afery korupcyjnej w PE. 
W sprawę zamieszana jest 
również jej rodzina i bliscy, 
a także inni przedstawiciele 
Parlamentu Europejskiego: 
Pier Antonio Panzeri zało-
życiel organizacji „Zwalczaj 
Bezkarność”, były włoski 
europoseł; a także Mark Ta-
rabella to z kolei wiceprze-
wodniczący delegacji PE ds. 
stosunków z Półwyspem 
Arabskim, inną gwiazdą jest 
Nicolo Figa-Talamance se-
kretarz organizacji „Nie ma 
pokoju bez sprawiedliwości”. 
Cała lista hipokrytów obej-
muje w sumie kilkadziesiąt 
nazwisk.

O jakich kwotach mówi-
my?  Dominik Tarczyński 
pokazał potwierdzenia prze-
lewów, o które pytają banki 
z Panamy teraz służby spe-

cjalne włoskie i greckie. Tu 
są przelewy na 10 mln do-
larów do pani Evy Kaili – to 
jest pierwszy przelew; drugi 
przelew, ojciec pani Kaili: 2 
mln dolarów; trzeci przelew: 
4 mln dolarów do (Antonie-
go) Panzeriego; kolejne 3 mln 
dolarów dla pani Silvi Pan-
zeri; pan Tarabella, któremu 
uchylamy immunitet – 5 mln 
dolarów – wyliczał na ante-
nie TVP Info europoseł PiS. 
Jak zaznaczył, to wszystko 
osoby, które inicjowały ataki 
na Polskę albo bezpośrednio 
pisały raporty na Polskę.

Jeśli jeszcze ktokolwiek 
myśli, że Polskę atakowano 
ze względu na domniema-
ny brak praworządności, że 
uważano, iż nasz kraj jest 
gorszy i niedemokratyczny 
to gratuluje fantazji. Jest to 
zachowanie jakie przez lata 
rządów do głów Polaków 
wkładała Platforma Oby-
watelska. Za ich rządówPol-
ska klęczała i jęczała przed 
Niemcami. Tusk na każdym 
kroku pokazywał nam, że 
jesteśmy gorsi od Niemców 
i reszty europy. Wmawiano 
nam, że nie umiemy sobą rzą-
dzić i potrzebujemy kogoś, 
kto pomoże nam prowadzić 
naszą gospodarkę, zbuduje 
praworządność i pokaże jak 
właściwe organizować życie 
w naszym kraju, jakie war-
tości wprowadzać, a jakie 
wyplenić. Dziś ludzie, któ-
rzy mieli uczyć nas jak żyć, 
umoralniali z mównic euro-
pejskich, tłumaczą się przed 
służbami z korupcji, w której 
czynnie uczestniczyli, biorąc 
pieniądze, miliony, za to by 
„właściwie” głosować i podej-
mować takie decyzje, jakich 
chcą ich mocodawcy.  

Redakcja

60 mln dolarów dla skorumpowanej siatki działającej 
w Parlamencie Europejskim

Komisja Europejska z zado-
woleniem przyjmuje wstępne 
porozumienie z Parlamen-
tem Europejskim i Radą w 
sprawie rozporządzenia o 
użytkowaniu gruntów, zmia-
nie użytkowania gruntów i 
leśnictwie (LULUCF) w celu 
zwiększenia unijnego celu 
pochłaniania dwutlenku 
węgla netto przez naturalne 
pochłaniacze do 310 mln ton 
ekwiwalentu CO2 do 2030 r. 
W porozumieniu tym wyzna-
czono ambitne i sprawiedli-
we cele dla każdego państwa 
członkowskiego, aby od-
wrócić tendencje w zakresie 
zmniejszania się pochłania-
nia dwutlenku węgla w UE.

Porozumienie jest kolej-
nym krokiem w kierunku 
przyjęcia przez Komisję pa-
kietu legislacyjnego „Gotowi 
na 55” w celu realizacji am-
bitnych celów klimatycznych 
UE w ramach Europejskiego 
Zielonego Ładu w następ-

stwie niedawnych porozu-
mień w sprawie zaprzestania 
sprzedaży nowych samo-
chodów emitujących CO2 
w Europie do 2035 r. oraz 
zwiększenia krajowych ce-
lów w zakresie redukcji emi-
sji w sektorach transportu, 
budynków, odpadów i rol-
nictwa. W świetle toczącej 
się konferencji COP27 i zbli-
żającej się konferencji stron 
o różnorodności biologicznej 
COP15 dzisiejsze porozumie-
nie pokazuje, że UE łączy 
ambitne cele z działaniami. 
Świadczy ono również po 
raz kolejny o tym, że UE nie 
spowalnia swojej transfor-
macji ekologicznej w obliczu 
rosyjskiej inwazji na Ukrainę, 
lecz przyspiesza prace, aby 
do 2050 r. stać się pierwszym 
na świecie kontynentem neu-
tralnym dla klimatu.

Państwa członkowskie 
będą odpowiedzialne za 
dbanie o swoje pochłaniacze 

dwutlenku węgla i ich rozbu-
dowę, aby osiągnąć nowy cel 
UE. Państwa członkowskie 
dysponują wieloma środka-
mi w celu poprawy gospo-
darowania gruntami, w tym 
zrównoważoną gospodarką 
leśną czy ponownym nawad-
nianiem torfowisk. Fundusze 
UE, takie jak program LIFE, 
oferują wsparcie finansowe 
na działania w dziedzinie 
klimatu w rolnictwie i leśnic-
twie. W tym celu państwa 
członkowskie powinny zak-
tualizować swoje plany stra-
tegiczne w ramach wspólnej 
polityki rolnej (WPR), aby 
odzwierciedlały one wyższy 
poziom ambicji w odniesie-
niu do sektora gruntów.

Porozumienie upraszcza 
obowiązujące przepisy i po-
prawia jakość monitorowa-
nia, raportowania i weryfi-
kacji emisji i pochłaniania 
za pomocą dokładniejszego 
i bardziej precyzyjnego mo-

nitorowania danych, takich 
jak dane geograficzne i tele-
detekcja. W latach 2021–2025 
cele pozostają ściśle dostoso-
wane do obecnego rozporzą-
dzenia LULUCF i zawartej w 
nim tzw. zasady zerowego 
salda mającej na celu utrzy-
manie obecnych poziomów 
pochłaniania dwutlenku wę-
gla. W drugiej fazie w latach 
2026–2030 unijny cel po-
chłaniania netto z LULUCF 
wzrośnie do -310 mln ton 
ekwiwalentu CO2, co wpro-
wadzi Unię na ścieżkę prowa-
dzącą do osiągnięcia neutral-
ności klimatycznej w 2050 r. 
Każde państwo członkowskie 
wniesie sprawiedliwy wkład 
w ramach celu rozdzielonego 
między państwa członkow-
skie w oparciu o najnowsze 
poziomy pochłaniania lub 
emisji oraz potencjał dalsze-
go zwiększania pochłania-
nia.

Wstępne porozumienie 

wymaga teraz formalnego 
przyjęcia przez Parlament i 
Radę. Po zakończeniu tej pro-
cedury nowe przepisy praw-
ne zostaną opublikowane w 
Dzienniku Urzędowym UE i 
wejdą w życie.

Kontekst
Europejski Zielony Ład to 
długoterminowa strategia 
UE na rzecz wzrostu, której 
celem jest neutralność kli-
matyczna Europy do 2050 
r. Przegląd rozporządzenia 
o użytkowaniu gruntów, 
zmianie użytkowania grun-
tów i leśnictwie (LULUCF) 
stanowi jeden z wniosków w 
ramach pakietu „Gotowi na 
55”. Komisja przedstawiła je 
w lipcu 2021 r., aby dostoso-
wać polityki UE w dziedzinie 
klimatu, energii, użytko-
wania gruntów, transportu 
i opodatkowania w sposób, 
który pozwoli obniżyć emisje 
gazów cieplarnianych netto o 

co najmniej 55 proc. do 2030 
r. w porównaniu z pozioma-
mi z 1990 r. Sektor LULUCF 
jest odpowiedzialny zarówno 
za emisję, jak i pochłanianie 
CO2 z atmosfery, a w szcze-
gólności obejmuje wykorzy-
stanie gleb, drzew, roślin, 
biomasy i drewna.

Od realizacji tych starań 
w następnym dziesięciole-
ciu zależy to, czy Europa do 
2050 r. stanie się pierwszym 
na świecie kontynentem 
neutralnym dla klimatu i czy 
Europejski Zielony Ład zosta-
nie zrealizowany. Omawia-
ne narzędzia prawodawcze 
zmierzają do realizacji celów 
zawartych w Europejskim 
prawie o klimacie oraz do 
gruntownej transformacji 
naszej gospodarki i społe-
czeństwa, by zapewnić Euro-
pie sprawiedliwą, ekologicz-
ną i dostatnią przyszłość.

Biuro Wielkopolski w Brukseli

Unijne porozumienie w/s gruntów leśnictwa
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ZAKŁAD KAMIENIARSKI 

nagrobki granitowe

szeroka gama wyrobów
remonty, renowacje
galanteria nagrobków
lampy, wazony, liternictwo itp.

PIEKARNIA CUKIERNIA
EUGENIUSZA KOCIKA

w Rakoniewicach Plac Powst. Wlkp.

OGŁOSZENIE O PRZETARGU

Burmistrz Trzciela ogłasza w dniu 02 marca 2023 roku o godzinie 10  00 I przetarg

ustny  nieograniczony  na  sprzedaż  nieruchomości  niezabudowanej,  stanowiącej

własność Gminy Trzciel, położonej w Trzcielu Ob. I,  składającej się z  działki nr 225

o powierzchni łącznej 2814 m 2. 

Cena wywoławcza 86.800,00 zł

Działka położona w dalszym sąsiedztwie od miasta i lasów. 

Osoby biorące udział  w przetargu zobowiązane są  wpłacić  wadium w wysokości

8.680,00  zł  na  konto  Gminy  Trzciel  w  Gospodarczym  Banku  Spółdzielczym

Międzyrzecz Oddział Trzciel nr  23 8367 0000 0060 0255 6000 0009 w terminie do

dnia  27 lutego 2023 roku. Pozostała reszta ceny uzyskana w przetargu winna być

uiszczona przez nabywcę do dnia zawarcia umowy notarialnej.

Przetarg odbędzie się w siedzibie Urzędu Miejskiego w Trzcielu, w Sali Narad

Zastrzega się  prawo odwołania przetargu bez podania przyczyn.

OGŁOSZENIE O PRZETARGU

Burmistrz Trzciela ogłasza w dniu 02 marca 2023 roku o godzinie 9  30 I przetarg

ustny  nieograniczony  na  sprzedaż  nieruchomości  niezabudowanej,  stanowiącej

własność Gminy Trzciel, położonej w Trzcielu Ob. I, składającej się z działki nr 224 

o powierzchni łącznej 2859 m 2. 

Cena wywoławcza 88.100,00 zł

Działka położona w dalszym sąsiedztwie od miasta i lasów. 

Osoby biorące udział  w przetargu zobowiązane są  wpłacić  wadium w wysokości

8.100,00  zł  na  konto  Gminy  Trzciel  w  Gospodarczym  Banku  Spółdzielczym

Międzyrzecz Oddział Trzciel nr  23 8367 0000 0060 0255 6000 0009 w terminie do

dnia  27 lutego 2023 roku. Pozostała reszta ceny uzyskana w przetargu winna być

uiszczona przez nabywcę do dnia zawarcia umowy notarialnej.

Przetarg odbędzie się w siedzibie Urzędu Miejskiego w Trzcielu, w Sali Narad.

Zastrzega się  prawo odwołania przetargu bez podania przyczyn.

OGŁOSZENIE O PRZETARGU

Burmistrz Trzciela ogłasza w dniu 24 luty 2023 roku  o godzinie 9 30 I przetarg ustny

nieograniczony na sprzedaż nieruchomości niezabudowanej, stanowiącej własność

Gminy  Trzciel,  położonej  w  Trzcielu  Ob.  II,  składającej  się  z  działki  nr  219/4

o powierzchni łącznej 7000 m 2. 

Cena wywoławcza 145.500,00 zł

Działka  położona  w  obrębie  zabudowy,  terenów  leśnych.  Osoby  biorące  udział  

w przetargu zobowiązane są wpłacić wadium w wysokości  14.500,00 zł na konto

Gminy Trzciel w Gospodarczym Banku Spółdzielczym Międzyrzecz Oddział Trzciel

nr  23 8367 0000 0060 0255 6000 0009 w terminie do dnia 21 lutego 2023 roku.

Pozostała reszta ceny uzyskana w przetargu winna być uiszczona przez nabywcę do

dnia zawarcia umowy notarialnej.

Przetarg odbędzie się w siedzibie Urzędu Miejskiego w Trzcielu, w Sali Narad.

Zastrzega się  prawo odwołania przetargu bez podania przyczyn.
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Marcin Libicki był gościem 
porannej rozmowy Radia Po-
znań. Były polityk podkreśla, 
że najbardziej prawdopodob-
nym scenariuszem wyborów 
parlamentarnych będzie zwy-
cięstwo Prawa i Sprawiedli-
wości.

„Niekoniecznie ten, kto będzie 
miał najlepszy wynik będzie 
w stanie utworzyć rząd” - mó-
wił Marcin Libicki i zaznaczył, 
że jedna lista wyborcza opo-
zycji nie pozwoli na odebranie 
władzy PiS-owi.

Dziwię się takim przypuszcze-
niom i sugestiom, że najlepsza 
byłaby jedna lista wyborcza. 
Nieprawda. Jedna lista wybor-
cza dla opozycji oznacza, że 
ci, którzy nie uznają tej listy, 
w ogóle nie pójdą do wybo-
rów, albo zagłosują na drugą 
stronę. Nie będę tutaj radził 
opozycji, bo ani mi na tym 
specjalnie nie zależy, ani nie 
czuję się kompetentny, ale dwie 
listy wyborcze, to jest najwła-
ściwsza liczba list wyborczych 
opozycyjnych, żeby dostać jak 
najwięcej głosów kontra rzą-
dzącej partii  - mówił Libicki.

Marcin Libicki podkreśla, że 
jedna lista nie jest dobrym roz-
wiązaniem, ponieważ w jego 
ocenie Donald Tusk, przewod-
niczący Platformy Obywa-
telskiej, nie jest człowiekiem, 
który jest w stanie stworzyć 
coś pozytywnego.

Łukasz Kaźmierczak: Plano-
wałem zapytać o to, jak bę-
dzie wyglądał ten rok w pol-
skiej i światowej polityce, ale 
nie możemy nie rozpocząć 
od śmierci Benedykta XVI. 
Pomyślałem sobie, że jeśli 
umiera papież, nawet jeśli 
jest to papież senior, to jest 
to bardzo ważne wydarzenie, 
przy którym zatrzymuje się 
cały świat i kończy się pewna 
epoka.
Marcin Libicki: Tak. Nie ulega 
wątpliwości, że jest to bardzo 
istotne wydarzenie, dlatego 
że papież odgrywa nieco inną 
rolę, niż politycy świeccy. Pa-
pież odgrywa rolę ojca wier-
nych, ojca wszystkich, którzy 
się jakoś identyfikują z war-
tościami chrześcijańskimi, 
nawet jak nie są praktykujący-
mi katolikami. W momencie, 
kiedy papież umiera, to jest 
kwestia oceny jego całego pon-
tyfikatu i na to przyjdzie czas, 
ale też oceny czysto ludzkiej. 
Ten papież, w tych czasach, 
kiedy tak istotną rolę, dzięki 
środkom masowego przeka-
zu, dzięki telewizji, odgrywa 
nawet ten zewnętrzny wize-
runek, sposób postępowania, 
wygląd, papież w idealny spo-
sób spełniał tę rolę ojca. Jego 
życzliwy uśmiech, zawsze 
otwartość na całe otoczenie, 
charakterystyczny gest rąk, 
jakby obejmował wszystkich 
nas… To odgrywa ogromną 
rolę…

Nawet jeżeli jest seniorem, 
nawet jeżeli jest nowy pa-

pież, który już pełni swoją 
funkcję.
Nawet jak jest seniorem, cho-
ciaż to jest pierwszy przypa-
dek z historii, bo te przyta-
czane przypadki z końca XIII 
wieku są nieścisłe. tam była 
zupełnie inna sytuacja. To jest 
właściwie pierwsza rezygnacja 
papieża z jego urzędu w histo-
rii, od czasów wczesnochrze-
ścijańskich.

To był też papież tradycji, 
rozumianej jako wielowie-
kowa spuścizna chrześcijań-
stwa. To jest, zdaje się, bliska 
Panu postać, pod względem 
tego uformowania w tra-
dycji. Jak Pan w tym kluczu 
ocenia Benedykta XVI? Na 
razie rozmawialiśmy o nim, 
jak o, przepraszam, Królo-
wej Elżbiecie, bo ona też była 
powiedzmy „matką”. To był 
„ojciec”, a to „matka”...
Ale nie zrezygnowała. Tu jest 
ta różnica.

Mały przytyk, jak rozumiem. 
Ważne, z punktu widzenia tej 
spuścizny, która wyróżnia 
katolików od protestantów 
- właśnie tradycja. Nie tylko 
Pismo Święte...
Wie Pan, trudno mówić dziś 
o protestantach, bo jeżeli jest 
3956 kościołów protestanc-
kich…

Umownie…
To dlatego jest ich tyle, że każ-
dy ma jakiś swój zestaw prawd 
wiary i każdy pastor mówi, co 
mu ślina na język przyniesie. 
Przecież dzisiaj są pastorzy, 
którzy mówią, że oni nie wie-
rzą w Boga i dalej są pastora-
mi, bo z kapłanów zamieniają 
się w jakichś pouczających 
nauczycieli. To już nie ma nic 
wspólnego, jak chodzi o prote-
stantyzm, z religią.

A tradycja zakłada ciągłość.
To jest nasz przywilej, kato-
lików, że mamy tę ciągłość od 
czasów św. Piotra.

I w tym kluczu Benedykt XVI 
będzie przez Pana wspomi-
nany?
Tak. Nie ulega wątpliwości, że 
to był papież ciągłości, mimo 
swojej decyzji o rezygnacji 
z urzędu, którą niektórzy kon-
testowali.

Niestety, ale musimy wrócić 
do bieżącej rzeczywistości. 
Niekiedy może warto się za-
trzymać. Pewnie czwartek 
będzie takim momentem, 
chwilą zatrzymania, kiedy 
będzie pogrzeb Benedykta 
XVI. Teraz bieżąca polityka. 
Sprowokuję Pana wróżbami, 
które były prezydent Rosji 
Dmitrij Miedwiediew, po-
zwolił sobie opublikować na 
Twitterze. To jest 10 przepo-
wiedni, w których mówi mię-
dzy innymi tak: Polska i Wę-
gry zajmą zachodnie tereny 
dawnej Ukrainy, powstanie 
IV Rzesza, w skład której wej-
dą Niemcy, Polska, Czechy, 
kraje bałtyckie, Republika 
Kijowska. Wielka Brytania 

wróci do Unii Europejskiej, 
która później się rozpadnie. 
Francja i IV Rzesza skoczą 
sobie do gardeł i wybuchnie 
wojna. Tak samo będzie woj-
na domowa w USA, w rezul-
tacie której Texas ogłosi nie-
podległość. Co Pan na to?
To można skwitować jednym 
słowem - dyrdymałki. Każ-
dy może sobie kombinować 
i przepowiadać przyszłość, 
ponieważ prawdopodobnie 
większość z nas nie dożyje 
tej przyszłości, o której mówi 
Miedwiediew. On robi wraże-
nie człowieka, który nadawał 
się tylko do jednego - żeby być 
kukłą w rękach Putina. Tę rolę 
spełnił, kiedy Putin zrezygno-
wał z prezydentury, bo nie 
mógł mieć iluś kadencji z rzę-
du, to zrobił Miedwiediewa, 
a potem zrobił go premierem. 
To są dyrdymałki. W tym jest 
jedna rzecz, na którą warto 
zwrócić uwagę. To jest ten 
zwrot “kolejna Rzecza”. Ro-
sja zawsze czuje się i to było 
charakterystyczne w jej hi-
storii, w jakimś sensie zagro-
żona przez zachód. Słusznie 
czy niesłusznie, to są bardziej 
skomplikowane analizy, bo 
nie ulega wątpliwości, że był 
konflikt rosyjsko-niemiecki. 
Kiedy Polska została podzie-
lona przez zaborców, to Rosja 
graniczyła z Niemcami i było 
to napięcie, konflikt i wojny. 
Dla Rosji przeświadczenie, 
że dla niej Niemcy mogą być 
jakimś zagrożeniem i to sfor-
mułowanie “IV Rzesza”, to jest 
jedyny fragment, który Pan 
zacytował z wypowiedzi Mie-
dwiediewa, który jest warty… 
nie powiem, że zrozumienia 
w sensie jakiejś akceptacji dla 
tego rozumowania, ale rozu-
mienia pewnej racjonalności 
wywodu, robionego na użytek 
wewnętrzny.

I tego, jak się myśli na Krem-
lu o świecie, jak działają siły 
i kto jest wrogiem…
Jak się widzi ten świat na 
Kremlu, ale przede wszystkim 
bym powiedział, jak chce sie 
pokazać swoim poddanym, 
jak ten świat wygląda w ich 
oczach, bo to legitymuje ich 
tyrańską władzę, że to jest nie-
uniknione, bo trzeba walczyć 
z potencjalnym wrogiem, któ-
ry nie jest wcale taki potencjal-
ny, bo zaatakował nas wtedy 
i wtedy.

W tym roku wybory parla-

mentarne. To taki rok, kiedy 
dzieją się różne cuda i dziwy. 
Czego się Pan spodziewa po 
tym roku?
Przy pewnym jednoczesnym 
podziale na dwa obozy, który 
jest bardzo charakterystyczną 
cechą wszystkich państw de-
mokratycznych, że w zasadzie, 
z czasem od zaprowadzenia 
demokracji, następuje podział 
na dwa wyraźne obozy plus 
przybudówki. Jeżeli słyszę, że 
ktoś mówi, czy wygra PiS czy 
PO… To jest fałszywe posta-
wienie sprawy, bo powinno 
ono być takie… Kto uzyska tyle, 
żeby móc utworzyć rząd. To, 
że PiS będzie miał najlepszy 
wynik, to jest bardzo praw-
dopodobne. Czy będzie mógł 
utworzyć rząd? To jest następ-
ne pytanie, bo niekoniecznie 
ten, kto będzie miał najlepszy 
wynik będzie w stanie utwo-
rzyć rząd. To jest istotne py-
tanie. Wydaje mi się, że PiS 
ma największe szanse na to, 
żeby mieć nie tylko najlepszy 
wynik, ale też żeby utworzyć 
rząd, dlatego że, jeżeli się ob-
serwuje dzisiejszą opozycję, 
Platformę, sposób zachowania 
jej lidera… Tego nie kwestionu-
ję, bo historycy ocenią rolę Tu-
ska przez to trzydziestolecie. 
To nie wydaje się być człowiek, 
który jest w stanie stworzyć 
coś, powiedziałbym, pozytyw-
nego. Nie przekreślam go, ale 
trzeba stworzyć program i móc 
go realizować. Tu trzeba po-
wiedzieć, że Kaczyński to po-
trafił. Czy jego program odpo-
wiada większości Polaków, to 
można dyskutować, ale że on 
potrafi ten program stworzyć, 
przedstawić go i w sugestyw-
ny sposób prezentować swoje 
idee, to jest poza dyskusją.

To ciekawe, co Pan mówi, bo 
pewnie pokrywa się, mimo 
wszystko, z pewnym myśle-
niem wyborców. Niedawno 
sondaż IPSOS, robiony dla 
OKO.press i Gazety Wybor-
czej, wskazał, że aż 63% re-
spondentów nie chciałoby 
Donalda Tuska w roli przy-
szłego szefa rządu.
Spotkałem się z tymi informa-
cjami…

Dzisiaj też ukazał się podob-
ny sondaż…
Nie zgadzam się z tymi infor-
macjami, dlatego że jest zupeł-
nie oczywiste, że w systemie 
demokratycznym przy takim 
wyraźnym podziale, przy wy-

raźnie zarysowanych… ci 
wszyscy, którzy nie mówią, że 
są “za”, to są jak gdyby automa-
tycznie “przeciw”. Nie chcą być 
i nie potrafią być neutralni, czy 
na pół obojętni. Jeśli 30% po-
wie, że chce jakiegoś polityka, 
to można z góry powiedzieć, że 
60 czy prawie 70% odpowie na 
pytanie, że “nie chce”, dlatego 
że nie należy do tych, którzy 
“chcą”.

Nie przywiązujmy zbyt dużej 
wagi do tych sondaży, tak?
Absolutnie.

Jest to pewnie powód od my-
ślenia dla liderów innych 
partii opozycyjnych, bo poja-
wia się cały czas pytanie, czy 
opozycja pójdzie do wybo-
rów na jednej, dwóch, trzech 
czy czterech listach wybor-
czych. Na dziś zapowiada się, 
że to nie będzie jedna lista 
wyborcza.
Nie, jedna lista wyborcza… 
Dziwię się takim przypuszcze-
niom i sugestiom, że najlepsza 
byłaby jedna lista wyborcza. 
Nie prawda. Jedna lista wybor-
cza dla opozycji oznacza, że 
ci, którzy nie uznają tej listy, 
w ogóle nie pójdą do wyborów, 
albo zagłosują na drugą stronę. 
Nie będę tutaj radził opozycji, 
bo ani mi na tym specjalnie 
nie zależy, ani nie czuję się 
kompetentny, ale dwie listy 
wyborcze, to jest najwłaściw-
sza liczba list wyborczych 
opozycyjnych, żeby dostać jak 
najwięcej głosów kontra rzą-
dzącej partii.

Nie będę Pana pytał o pro-
gnozy wyborcze, choć po-
wiedział Pan już, że nie jest 
wykluczone, że się nic nie 
zmieni po tych wyborach…
Uważam to za bardzo prawdo-
podobne, że po tych wyborach 
nic się nie zmieni i będzie trze-
cia kadencja.

Ciekawy głos. To byłby 
pierwszy taki przypadek po 
‘89 roku.
Uważam, że to jest najbardziej 
prawdopodobne, ale to nie 
znaczy, że rzeczy najbardziej 
prawdopodobne sprawdzają 
się w życiu.

Europa jeszcze raz. Putin 
i Ukraina. Czy jest szansa, że 
wojna na Ukrainie się zakoń-
czy?
Wojna, której tak bardzo nie 
chce nazywać po imieniu Pu-
tin, gospodarz Kremla… nie 
wiadomo też, co z samym Pu-
tinem, ale to jest poza naszymi 
rozważaniami. Myślę, że to 
będzie trwało w nieskończo-
ność. Może zabrzmi to cynicz-
nie, ale to jest w jakimś sensie 
w naszym interesie, żeby Rosja 
ugrzęzła na Ukrainie. Niestety, 
koszt tego ugrzęźnięcia pono-
szą Ukraińcy, więc oby to było 
jak najmniejszym kosztem dla 
Ukraińców, ale ugrzęźnięcie 
Rosji na Ukrainie jest w na-
szym interesie. Pamiętajmy, że 
gdyby Rosja jakoś rozwiązała… 
to brzmi bardzo nieprzyjem-
nie, problem ukraiński…

Jakby to rozwiązała…
To następne są w kolejce Li-
twa, Łotwa, Estonia. Putin od-
powiedział bardzo wyraźnie 
na pytanie: gdzie są granice 
Rosji? Putin odpowiedział, że 
Rosja nie ma granic.

Co innego chcieć, a co innego 
móc. Pamięta Pan, po Afga-
nistanie Rosja przez wiele 
lat zbierała siły, żeby móc 
odbudować jakikolwiek po-
tencjał…
Więc właśnie i zapłaciła póź-
niej przemeblowaniami poli-
tycznymi. Myślę, że tak samo 
jak Putin powiedział, że Rosja 
nie ma granic, tak samo po-
wiedział, że naturalnymi gra-
nicami Rosji są granice Związ-
ku Radzieckiego.

A to była największa trage-
dia, zdaniem Putina - rozpad 
Związku Sowieckiego.
Musimy o tym pamiętać, że to 
jest pierwszy raz od właściwie 
300 lat, że Rosja właściwie 
upadła i Rosja nie ma dzisiaj 
większego znaczenia w polity-
ce międzynarodowej, o czym 
świadczy jej ugrzęźnięcie na 
Ukrainie.

Czy zmienia to także sytu-
ację w Europie, we wspólno-
cie europejskiej, projekcie, 
któremu Pan się przygląda 
od lat i nawet uczestniczył 
w tym od środka. Czy ta od-
powiedź UE na to, co dzieje 
się w tej chwili na Ukrainie, 
obecne relacje z Rosją i to, co 
jest wewnątrz Unii…
Myślę, że nie należy łączyć 
zbyt wielkich nadziei z UE, 
jako jednolitym politycz-
nym graczem. UE nie została 
stworzona po to, żeby mieć 
jednolitą politykę. UE była 
zawsze traktowana, jako jed-
nolity obszar gospodarczy. 
Rozumiem te próby, żeby 
zamienić UE w politycznego 
gracza światowego. To jest 
nierealne…

Niektórzy mówią, że to był-
by koniec UE, gdyby tak się 
stało.
UE nigdy nie będzie odgrywać 
racjonalnej roli politycznej. 
Ona będzie odgrywać, bo to 
wielki obszar, ale nie będzie 
żadnego kierownictwa, które 
by to prowadziło. Co Portu-
galczyków obchodzi Estonia 
i co Estończyków obchodzi, 
że w Meridzie Arabowie prze-
skakują przez mur do Portu-
galii . Nie ma wspólnoty in-
teresów politycznych. Unia, 
jako całość, jest wspólnotą go-
spodarczą i niech tak będzie.

Może ten Putin jest jedyną 
rzeczą, która nie pozwala 
wszystkim spokojnie spać…
No… tak. Moim zdaniem po 
doświadczeniach ukraińskich 
możemy spokojniej spać, bo 
jeżeli ktoś nie może sobie po-
radzić z czymś, co traktuje jak 
własny teren, to…

Być może to dobry akcent, 
którym rozpoczynamy Nowy 
Rok.

W wyborach nie będzie ważne kto zdobędzie 
najwięcej głosów, ale kto będzie mógł stworzyć rząd
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Hasło „Urodziny Jezusa”. Nagrody wylosowali: 
Dorota Przybyła z Łąkiego z firmy „ Piątek” z Siedlec
Joanna Ruciak z Łęczycy wylosowała 
AGD z „Intermarche” w Nowym Tomyślu, 
Monika Leszczyńska z Leszna wylosowała 
AGD z „Intermarche” w Grodzisku Wlkp, 
Adam Wajman z Poznania 
– zestaw kosmetyków z firmy „Cosmetic  w Dusznikach.

KRZYŻÓWKA GWIAZDKOWA

Ruszył nabór wniosków do 
nowej rozszerzonej edycji pro-
gramu Maluch+, który potrwa 
do 19 lutego br. Budżet progra-
mu to 5,5 mld zł, dzięki którym 
powstać ma ponad 100 tys. 
nowych miejsc opieki nad naj-
młodszymi dziećmi. –To kolej-
ny krok w budowie prawdziwie 
przyjaznej polityki państwa 
wobec rodzin – mówi minister 
rodziny i polityki społecznej 
Marlena Maląg. 

W centrum polityki rządu 
Prawa i Sprawiedliwości jest 
troska o polskie rodziny, ich 
ochrona i zapewnienie stabil-
nych warunków do rozwoju. 

– Konsekwentnie wspiera-
my rodziny w łączeniu aktyw-
ności zawodowej z wychowy-
waniem dzieci. Na programy 
takie jak Rodzina 500+, Dobry 
Start, Rodzinny Kapitał Opie-
kuńczy oraz Dofinansowanie 
do opieki żłobkowej przezna-
czyliśmy już 227,1 mld zł. Ale 
to nie wszystko. Wprowadzi-
liśmy pracę zdalną do Kodeksu 
pracy, stworzyliśmy projekt 
ustawy o aktywności zawodo-
wej, a Rada Ministrów przy-
jęła w ostatnim czasie prze-
pisy wdrażające dwie unijne 
dyrektywy, w tym dyrektywę 
rodzicielską – mówi minister 
Marlena Maląg.

Ogłoszenie nowej  
edycji programu Maluch+
Ważnym elementem wspar-

cia rodzin w wychowywaniu 
dzieci jest także program Ma-
luch+. Od 2016 roku powstało 
ponad 140 tys. miejsc opieki 
nad maluchami. Na koniec 
2015 roku było niespełna 3 
tys. placówek, które oferowały 
zaledwie 84 tys. miejsc opieki. 
Dziś funkcjonuje ponad 8 tys. 
instytucji opieki, w których 
jest blisko 230  tys. miejsc opie-
ki nad maluchami.

– Ogłoszenie nowej edycji 
programu to włączenie szó-
stego biegu w procesie roz-

woju usług dedykowanych 
rodzinom z małymi dziećmi. 
To jednocześnie kolejny krok 
w budowie prawdziwie przy-
jaznej polityki państwa wobec 
rodzin– wskazuje szefowa re-
sortu rodziny.

– Mam nadzieję, że program 
Maluch+ spotka się z dużym 
zainteresowaniem. Wychodzi-
my naprzeciw oczekiwaniom 
polskich rodzin. Aby rodzice 
mogli wrócić do aktywności 
zawodowej, chcemy stworzyć 
im warunki do oddania dzieci 
pod dobrą opiekę – dodaje mi-
nister funduszy i polityki re-
gionalnej Grzegorz Puda.

5,5 mld zł na rozwój sieci opieki 
nad najmłodszymi dziećmi
Pod nową odsłoną progra-

mu Maluch+ kryje się jeden 
wieloletni program, jednolity 
systemem finansowania oraz 
takie same zasady obejmujące 
całą Polskę. Na Program prze-
znaczono kwotę prawie 5,5 
mld zł.– Dzięki tym środkom, 
dzięki zwiększeniu budże-
tu powstać może ponad 100 
tys. nowych miejsc opieki nad 
dziećmi do lat 3 – podkreśla 
minister Marlena Maląg. 

Program zawiera 3 źródła fi-
nansowania: Budżet Państwa, 
środki z Krajowego Planu Od-
budowy (KPO) oraz środki z 
Programu Fundusze Europej-
skie dla Rozwoju Społecznego 
(FERS).Dofinansowane są za-
dania dotyczące tworzenia no-
wych miejsc opieki ze środków 
KPO i/lub FERS, a następnie 
funkcjonowania przez 36 mie-
sięcy utworzonych miejsc opie-
ki. W ramach Programu nie jest 
wymagany wkład własny.

Algorytm podziału środków
Środki w ramach Programu 

MALUCH+ 2022-2029 prze-
znaczone są w pierwszej kolej-
ności dla gmin. Każda gmina 
ma zagwarantowane środki na 
utworzenie miejsc opieki w no-

wych lub istniejących już in-
stytucjach oraz środki na dofi-
nansowanie przez 36 miesięcy 
funkcjonowania utworzonych 
miejsc opieki.

Złożenie przez gminę wnio-
sku o wysokość środków przy-
znanych zgodnie z algoryt-
mem stanowi potwierdzenie 
chęci skorzystania z wyzna-
czonej wysokości dofinanso-
wania. Ważne! Każda gmina na 
wniosku może również zgłosić 
swoje zapotrzebowanie, wska-
zując większą kwotę środków 
na większą liczbę miejsc do 
utworzenia. 

– Naszym głównym celem 
jest tak zmienić Program Ma-
luch+, aby wszystkie bariery, 
które do tej pory powodowały, 
że samorządy miały trudno-
ści ze zrealizowaniem takich 
inwestycji, z budową żłobków, 
żeby te bariery konsekwentnie 
likwidować – mówi wicemini-
ster Barbara Socha.

Podmioty inne niż jednostki 
samorządu terytorialnego
W sytuacji gdy gminy nie 

zawnioskują o wskazane dla 
nich algorytmem środki, nie-
wykorzystane pieniądze będą 
mogły zostać rozdysponowane 
wśród samorządów, instytucji 
publicznych, osób fizycznych, 
osób prawnych oraz jednostek 
organizacyjnych nieposiadają-
cych osobowości prawnej. Za-
wsze zachowana będzie jednak 
zasada pierwszeństwa uzyska-
nia środków przez gminy.

Gmina ma 3 lata na przepro-
wadzenie inwestycji. To więk-
sza elastyczność realizacji 
zadania. Pozostałe podmioty 
będą miały na to 2 lata.

Wysokość dofinansowania
Kwoty dofinansowania z 

Krajowego Planu Odbudowy 
na tworzenie nowych miejsc 
opieki w dwóch typach insty-
tucji: żłobkach i klubach dzie-
cięcych wynoszą odpowiednio 

(na utworzenie 1 miejsca opie-
ki):

• Dla jednostek samorządu 
terytorialnego do 35 862 zł 
(bez VAT)

• Pozostałe podmioty – 12 
410 zł (z VAT)

W przypadku środków z 
Funduszy Europejskich dla 
Rozwoju Społecznego dofi-
nansowanie na tworzenie no-
wych miejsc opieki w trzech 
typach instytucji: żłobkach, 
klubach dziecięcych i u dzien-
nych opiekunów wynosi (na 
utworzenie 1 miejsca opieki) 12 
410 zł – niezależnie od sektora.

Kwota dofinansowania na 
funkcjonowanie przez 12 i 24 
miesiące 1 miejsca utworzo-
nego z KPO i FERS to ok. 837 zł 
miesięcznie.

– Program Maluch Plus, na 
który przeznaczymy ponad 1 
mld euro, łączy w sobie dofi-
nansowanie krajowe ze środ-
kami z Europejskiego Fun-
duszu Społecznego Plus oraz 
Krajowego Planu Odbudowy. 
Jest  to pogram kompleksowy. 
Teraz Program ma wspólne 
zasady i uproszczoną formę 
aplikowania o środki – mówi 
minister funduszy i polityki 
regionalnej Grzegorz Puda. 

Jak złożyć wniosek?
Wniosek jest składany wy-

łącznie drogą elektroniczną w 
terminie do dnia 19 lutego 2023 
r., za pośrednictwem Modułu 2 
systemu Rejestr Żłobków oraz 
Portalu Informacyjno-Usługo-
wego Emp@tia, w zależności 
od rodzaju podmiotu.

Ważne terminy!
Czas na składanie wnio-

sków – do 19 lutego 2023 r. 
Następnie do 17 marca Urzędy 
Wojewódzkie będą miały czas 
na ocenę wniosków. Ogłosze-
nie wyników przez Ministra 
Rodziny i Polityki Społecznej 
odbędzie się do 28 kwietnia 
2023 r.

22 i 23 listopada br. Marsza-
łek Województwa Wielkopol-
skiego Marek Woźniak wziął 
udział w posiedzeniu Komisji 
Polityki Spójności Terytorial-
nej i Budżetu UE (COTER) Eu-
ropejskiego Komitetu Regio-
nów oraz towarzyszącej mu 
konferencji wysokiego szcze-
bla na temat sprawiedliwej 
transformacji w regionach wę-
glowych i energochłonnych. 
Została ona zorganizowana 
we współpracy z czeską pre-
zydencją w UE oraz regionami 
węglowymi Czech. W jej deba-
tach uczestniczyła Komisarz 
UE ds. Polityki Regionalnej i 
Miejskiej Elisa Ferreira, Prze-
wodniczący Komisji Rozwoju 
Regionalnego w Parlamencie 
Europejskim Younous Omar-
jee oraz Wicepremier Czech 
Ivan Bartos w imieniu prezy-
dencji UE.

„Z niecierpliwością czeka-
my na możliwość rozpoczę-
cia wydatkowania środków 
z Funduszy Sprawiedliwej 
Transformacji” powiedział 
Marszałek Marek Woźniak 
podczas konferencji, nawią-
zując do wzorowej oceny 
Terytorialnego Planu Spra-
wiedliwej Transformacji 
Wielkopolski Wschodniej, 
ale braku ostatecznej decy-
zji w sprawie zatwierdzenia 
programu regionalnego. Pod-
kreślając ambitne cele Planu 
Transformacji – zaprzestanie 
wydobycia węgla do końca 
2024 roku i osiągnięcie neu-
tralności klimatycznej w 2040 
r., wymienił również wyzwa-
nia związane z transforma-
cją. Największym z nich jest 
przejście z modelu gospodarki 
zdominowanego przez duże 
przedsiębiorstwa energetycz-
ne do konkurencyjnej gospo-
darki o różnorodności branż 

opartej na małych i średnich 
firmach. Marszałek zwrócił 
również uwagę na potrzebę 
zmiany kwalifikacji pracowni-
ków, która stanowi szczególne 
wyzwanie dla osób starszych.

Marek Woźniak nawiązał 
również do tematu sprawie-
dliwej transformacji podczas 
posiedzenia Komisji COTER, 
wzywając do zapewnienia 
elastyczności wydatkowania 
środków, zwłaszcza w odnie-
sieniu do puli pochodzącej z 
instrumentu NextGeneration 
EU, który zapewnia fundu-
sze jedynie przy spełnieniu 
kamieni milowych do 2026 r. 
Marszałek chwalił jednocze-
śnie Komisję Europejską za 
zapewnienie decentralizacji 
środków Funduszu Sprawie-
dliwej Transformacji, które 
znalazły się w gestii samo-
rządów województw. Zwró-
cił także uwagę na wielkie 
oczekiwania społeczne, które 
towarzyszą procesowi trans-
formacji oraz dynamicznemu 
rozwojowi technologii. „Jesz-
cze nie wiemy na ile wodór 
będzie konkurencyjny wobec 
innych technologii, zwłaszcza 
w transporcie, ale nie możemy 
tracić szansy, którą daje pla-
nowanie i rozwój technologii 
wodorowych. Powinniśmy 
prezentować swoje najlepsze 
praktyki, aby pomagać sobie 
w rozwoju rynku wodorowe-
go” – podkreślił M. Woźniak.

Tematem posiedzenia Ko-
misji COTER były również 
doświadczenia samorządów 
w obliczu kryzysu energetycz-
nego w kontekście transportu 
publicznego, mieszkalnictwa 
i finansów oraz misja UE dla 
neutralnych klimatycznie i in-
teligentnych miast.

Autor: Biuro Wielkopolski w Brukseli

Marszałek Marek Woźniak 
o sprawiedliwej transformacji

Nowa odsłona programu Maluch+. Rusza nabór wniosków

EUROPEjSKA wIELKOPOLSKA

Do wielkopolskich gmin trafiło 
ponad 1,3 mld zł na wypłatę do-
datku węglowego. Otrzymane 
środki zagwarantowały bezpie-
czeństwo energetyczne i socjal-
ne mieszkańców województwa 
wielkopolskiego.

Wielkopolski Urząd Woje-
wódzki w Poznaniu przekazał 
gminom ponad 145 mln zł na 
wypłaty dodatku węglowego w 
grudniu w ramach ostatniej tran-
szy środków od Ministerstwa 
Klimatu i Środowiska. Proces 
wypłat jeszcze trwa, ponieważ 
nie wszystkie gminy zakończyły 
wypłaty i rozpatrywanie wnio-
sków. Pierwsze środki na wypła-
tę dodatku węglowego trafiły na 
konto Wielkopolskiego Urzędu 
Wojewódzkiego w Poznaniu 21 
września. Od tamtej pory każdo-
razowo przekazywane transze z 
Ministerstwa Klimatu i Środowi-
ska były niezwłocznie przekazy-
wane na konta gmin. 

- Dodatek węglowy w zna-
czący sposób wspomógł domo-
we budżety Wielkopolan. To 
zdecydowana odpowiedź rządu 
Prawa i Sprawiedliwości na kry-
zys energetyczny spowodowany 
wojną, którą Putin rozpętał na 

Ukrainie – podkreśla wojewoda 
Michał Zieliński. 

Jak dodaje wojewoda klu-
czową kwestią, obok środków 
w ramach dodatku węglowego, 
jest dystrybucja surowca. Dzięki 
efektywnej współpracy z samo-
rządami udało się zabezpieczyć 
domostwa mieszkańców Wiel-
kopolski przed największymi 
mrozami. Dodatek węglowy w 
wysokości 3 000 zł zasilił bu-
dżety gospodarstw domowych, 
których źródłem ogrzewania 
jest kocioł na paliwo stałe, komi-
nek, koza, ogrzewacz powietrza, 
trzon kuchenny, piecokuchnia, 
kuchnia węglowa lub piec ka-
flowy na paliwo stałe – zasilane 
węglem kamiennym, brykietem 
lub peletem, zawierającymi co 
najmniej 85% węgla kamienne-
go. W rozwiązaniu nie ma kry-
teriów dochodowych, a dodatek 
przysługuje również gospodar-
stwom, które już zakupiły wę-
giel. Warunkiem otrzymania 
dodatku jest wpis lub zgłoszenie 
źródła ogrzewania do Centralnej 
Ewidencji Emisyjności Budyn-
ków. Wnioski o wypłatę dodatku 
węglowego można było składać 
do gminy do 30 listopada 2022 r.

Ciepło w wielkopolskich domach 
dzięki dodatkowi węglowemu
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Narodowy Fundusz Ochro-
ny Środowiska i Gospodarki 
Wodnej (NFOŚiGW) przekaże 
samorządom 48,4 mln zł na 
rozwój zero emisyjnej komu-
nikacji publicznej w sześciu 
miastach w województwie 
wielkopolskim (Gniezno, 
Kórnik, Nowy Tomyśl, Piła, 
Swarzędz, Września). NFO-
ŚiGW dofinansuje zakup 
łącznie 25 autobusów elek-
trycznych i wodorowych na 
potrzeby transportu zbioro-
wego, a także budowę infra-
struktury do ładowania tych 
pojazdów. Umowy z samo-
rządami zostały podpisane 9 
grudnia 2022 r. Dokumenty 
w imieniu Narodowego Fun-
duszu Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej pod-
pisał wiceprezes NFOŚiGW 
Sławomir Mazurek, a ze stro-
ny Gminy Nowy Tomyśl I Za-
stępca Burmistrza Nowego 
Tomyśla Adrianna Zielińska.

Dofinansowanie pocho-
dzi z realizowanego przez 
NFOŚiGW wieloletniego 
programu priorytetowego 
„Zielony Transport Publicz-

ny” („ZTP”), poprzez który 
wspierany jest w Polsce roz-
wój ekologicznej, zero emi-
syjnej komunikacji miejskiej. 

Głównym celem programu 
jest zmniejszenie wykorzy-
stania paliw emisyjnych 
w transporcie zbiorowym, 

a w konsekwencji – poprawa 
stanu powietrza w ośrodkach 
miejskich.

W ramach przedsięwzięcia 
Gmina Nowy Tomyśl zakupi 
1 autobus o napędzie elek-
trycznym. Do jego ładowa-
nia posłużą 2 punkty zain-
stalowane na terenie spółki 
Przedsiębiorstwo Usługowe 
Zakład Gospodarki Miesz-
kaniowej oraz 1 ładowarka 
mobilna. Szkolenie przejdą 
co najmniej 3 osoby. Dotacja 
z NFOŚiGW wynosi ponad 1,5 
mln zł.

Gmina Nowy Tomyśl roz-
waża możliwość przystąpie-
nia do programu „Korpus 
Wsparcia Seniorów” na rok 
2023 – moduł II. 

Ośrodek Pomocy Spo-
łecznej w Nowym Tomyślu, 
w związku z ogłoszonym 
przez Ministerstwo Rodziny 
i Polityki Społecznej Progra-
mem przeprowadza lokalną 
diagnozę potrzeb i ogło-
sił nabór uczestników do 
w/w Programu. Zapisy osób 
chętnych trwały do 20 stycz-
nia br. Udział w programie 
będzie bezpłatny.

Mogą z niego skorzystać 
seniorzy w wieku 65 lat i wię-
cej, którzy mają problemy z 
samodzielnym funkcjono-
waniem ze względu na stan 
zdrowia, prowadzący samo-
dzielne gospodarstwa domo-
welub mieszkający z osobami 
bliskimi, które nie są w sta-
nie zapewnić im wystarcza-

jącego wsparcia. W ramach 
projektu zostanie zapewnio-
ny dostęp do tzw. „opasek 
bezpieczeństwa”, które będą 
połączone z usługą teleopie-
ki. W przypadku trudnej sy-
tuacji lub nagłego zagrożenia 
wciśnięcie przycisku alar-
mowego, znajdującego się na 
opasce, umożliwi połączenie 
się z gotową do interwencji 
centralą.

Lista osób objętych wspar-
ciem uzależniona będzie od 
wysokości środków finan-
sowych pozyskanych na ten 
cel – gmina może uzyskać do 
80% dofinansowania z bu-
dżetu państwa.

W czwartek, 12 stycznia br., 
w Miejskiej i Powiatowej Bi-
bliotece Publicznej odbyło 
się otwarcie wystawy pn. „Od 
wikliny do tkaniny”. Zapre-
zentowane prace prof. Zeno-
vii Szulgi - Galan z Lwowskiej 
Narodowej Akademii Sztuk 
Pięknych oraz prof. UAM dr. 
hab. Jędrzeja Stępaka stano-
wią dialog splotów, struktur 
i materii.

Zenovia Shulga – Profesor 
Lwowskiej Narodowej Akade-
mii Sztuk Pięknych, członkini 
Narodowego Stowarzyszenia 
Artystów Ukrainy. Pracownik 
naukowy Muzeum Historii 
i Historii Lokalnej. Kierownik 
działu tkaniny artystycznej 
Lwowskiej Obwodowej Orga-
nizacji Narodowego Związku 
Artystów Ukrainy. W swej 
pracy dydaktycznej promuje 
tradycyjne metody tkactwa, 
kompozycji i technologii oraz 

naturalnego i ekologicznego 
sposobu barwienia tkanin. 
Organizatorka międzyna-
rodowego projektu etno-ar-
tystycznego, „Perspektywa 
ekologiczna” oraz założyciel-
ka ZENA-GLYNIANY-ART-
-STUDIO.

Jędrzej Stępak – profe-

sor UAM dr hab., kierownik 
Zakładu Działań Twórczych 
w Przestrzeni Społecznej 
Wydziału Studiów Uniwersy-
tetu im. Adama Mickiewicza 
w Poznaniu oraz członek Ze-
społu Pedagogiki Młodzieży 
KNP PAN. Prowadzi autorskie 
pracownie w Centrum Kultu-

ry Zamek w Poznaniu: pra-
cownię Tkaniny Unikatowej, 
Pracownię Rysunku i Form 
Plastycznych. Jest także zało-
życielem Fundacji Willow Art 
Fundation. Brał udział w 140 
wystawach zbiorowych i in-
dywidualnych, m.in. w Pol-
sce, Stanach Zjednoczonych, 
Holandii, Danii, Niemczech, 
Malezji i Ukrainie. Prowadził 
zajęcia ze studentami jako 
profesor wizytujący w Euro-
pie, Stanach Zjednoczonych 
i Azji.

Wernisaż uświetnił wy-
stęp oktetu akordeonowego 
z Państwowej Szkoły Mu-
zycznej I stopnia im. Witolda 
Lutosławskiego w Nowym 
Tomyślu pod kierownictwem 
Tomasza Milera.

Wystawę w Miejskiej 
i Powiatowej Bibliotece w No-
wym Tomyślu  można podzi-
wiać do 10 lutego.

Gmina Nowy Tomyśl otrzy-
mała dofinansowanie w wy- 
sokości prawie 180 tys. zł 
w ramach projektu pn. ,,Po-
prawa stanu bezpieczeństwa 
ruchu drogowego i budo-
wa miasteczek rowerowych 
w gminie Nowy Tomyśl”. 
Złożono go w ramach ogło-
szonego konkursu Programu 

Operacyjnego Infrastruktura 
i Środowisko „Bezpieczny pie-
szy – doposażenie przejść dla 
pieszych i doposażenie szkół 
w zakresie edukacji komuni-
kacyjnej”. W ramach projektu 
planuje się doposażyć przej-
ścia dla pieszych oraz zakupić 
dla szkół miasteczka rowero-
we (stacjonarne i mobilne).

Elektryczne i wodorowe autobusy dla sześciu miast 
w Wielkopolsce, w tym dla Nowego Tomyśla!

„Korpus Wsparcia 
Seniorów” na rok 2023

„Od wikliny do tkaniny”

Bezpieczny pieszy
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Sala konferencyjna Hotelu 
Remes Sport & Spa w Opale-
nicy po brzegi wypełniła się  
wieloma znamienitymi go-
śćmi, którzy poniedziałkowe 
popołudnie postanowili spę-
dzić z Burmistrzem Opaleni-
cy Tomaszem Szulcem i jego 
pracownikami, podczas tra-
dycyjnego Spotkania Nowo-
rocznego Gminy Opalenica.

Podczas wydarzenia go-
ściliśmy: delegację z part-
nerskiego miasta Storkow 
na czele z Burmistrz Cor-
nelią Schulze – Ludwig, Po-
sła RP Jakuba Rutnickiego, 
Wojewodę Wielkopolskiego 
Michała Zielińskiego, dy-
rektora KOLD Ireneusza 
Witkowskiego, Dyrektora 
Wielkopolskiego Ośrodka 
Doradztwa Rolniczego Jacka 
Sommerfelda, Wicestarostę 
Nowotomyskiego Marcina 
Brambora, przedstawicie-
la WCR w Nowym Tomy-
ślu majora Artura Biskupa, 
kierownika Składu Porażyn 
majora Grzegorza Hołubo-
wicza, Komendanta Powia-

towego Policji w Nowym To-
myślu inspektora Mirosława 
Gogołka, Dyrektora PCPR 
w Nowym Tomyślu Łukasza 
Nyczkowskiego, z-cę dyrek-
tora PUP w Nowym Tomyślu 
Macieja Olejarskiego. 

Ponadto pojawili się repre-
zentacji posłów – Krzysztofa 
Czarneckiego i Krzysztofa 
Paszyka, a listy z życzeniami 
i gratulacjami przysłali: Se-
nator Filip Libicki, Poseł Mar-
cin Porzucek oraz Posłanka 
Maria Janyska.

Na nasze zaproszenie od-
powiedzieli również: Wójt 
Gminy Tarnowo Podgórne 
Tadeusz Czajka, Burmistrz 
Gminy Czempiń Konrad 
Malicki, Burmistrz Gminy 
Nowy Tomyśl Włodzimierz 
Hibner, Wójt Gminy Kuślin 
Mieczysław Skrzypczak. 
W tym ważnym dla nas dniu 
towarzyszył nam również 
proboszcz Parafii pw. św. Bra-
ta Alberta Chmielowskiego 
w Wojnowicach ksiądz Jan 
Chrzanowski, a także wielu 
innych wyśmienitych gości 

– przyjaciół naszej gminy, 
w tym m.in. przedsiębiorcy, 
radni, sołtysi, przedstawi-
ciele organizacji i działacze 
społeczni.

Podczas spotkania Bur-
mistrz Tomasz Szulc podsu-
mował miniony rok, mówił 
o tegorocznych planach. Głos 
zabrali również nasi goście. 
O część kulturalną zadbała 
niezastąpiona Opalenicka 
Grupa Wokalna Leszka Gór-
ki, zebrani mogli również po-
dziwiać wystawę obrazującą 
nasze największe inwestycje 
ostatnich kilkunastu miesię-
cy. 

Raz jeszcze dziękujemy 
wszystkim za udział i życzy-
my wszystkiego najlepszego 
w nowym roku!

Spotkanie Noworoczne 2023 już za nami! 
O część kulturalną 
zadbała niezastąpio-
na Opalenicka 
Grupa Wokalna 
Leszka Górki

„

Fo
t. 

M
ar

cin
 Ch

ró
st,

 Fr
an

cis
ze

k G
wa

rd
zik



POWIATY-GMINY
styczeń 202310 cBA NA TROPIE

WYKŁADZINY 
DYWANY

Wolsztyn ul. Dworcowa 19
Usługi związane z montażem wykładzin

Sprzedam Dwutygodnik  
”Powiaty - Gminy”

Od 28 lat wydawany jest na terenie powiatów i gmin.
Od Kargowej do Poznania oraz w Kościanie, Lesznie, Wolsztynie, Nowym 

Tomyślu, Grodzisku Wlkp. Pniewach i innych miejscowościach Zachodniej Wlkp. 

Cena do uzgodnienia

Zakład  Szewski 
„Jar- But”

świadczy usługi: a rozciąganie obuwia  
a wszywanie zamków a  zelowanie a wymiana fleków

ul. Sienkiewicza 15 ( przy targowisku) w Grodzisku Wlkp

   tel. 535 840 919

EDMUND BOSY

OKRĘGOWA StACJA KONtROLI POJAZDÓW
Dębsko, ul. Rakoniewica 14, 64-050 Wielichowo

Mechanika A Blacharstwo A Lakiernictwo A Pomoc drogowa, A Naprawy bezgotówkowe PZU  A Sklep Auto-części

tel. 61 444 22 17   tel. 61 444 23 15 tel. kom. 604 815 752

PRZEGLĄDY REJESTRACYJNE SAMOCHODÓW ZASILANYCH GAZEM
SAMOCHODY OSOBOWE „B” I DOSTAWCZE (do 3,5 t.)

SAMOCHODY CIĘŻAROWE „C” (do 16 t.)
SAMOCHODY CIĘŻAROWE „C” (pow. 16 t.)

AUTOBUSY „D”
CIĄGNIKI „T”

PRZYCZEPY I NACZEPY „E” 

P. H. ANDRZEJ CIORGA
OSPRZĘT ELEKTRYCZNY, ARMATURA SANITARNA

PŁYTKI, KLEJE, FARBY, SILIKONY, GWOŹDZIE, ŚRUBY

WIELICHOWO, ul. Ogrodowa 11, tel. 61/44 40 145
RAKONIEWICE, ul. Garbary, tel. 61/44 41 062
RAKONIEWICE, ul. Kościelna, tel. 61/44 41 007
NOWY TOMYŚL ul. Długa, tel. 61/44 21 068, 61/44 41 210
KAMIENIEC, ul. Główna 23, tel. 61/44 24 841
CZYNNE OD 7.00 DO 18.00   SOBOTY 7.00 - 15.00

Ogólnokrajowy proceder wy-
łudzenia dotacji z tarczy an-
tykryzysowej COVID-19. Pięć 
osób zatrzymanych przez 
CBA i Policję. Zarzuty m.in. 
udziału w zorganizowanej 
grupie przestępczej i oszu-
stwa.

Delegatura CBA w Gdańsku 
prowadzi wspólnie z Komen-
dą Wojewódzka Policji w Byd-
goszczy śledztwo dotyczące 
uzyskania dofinansowania 
na podstawie poświadczają-
cych nieprawdę dokumen-
tów, złożonych w oparciu o 
zapisy ustawy o szczególnych 
rozwiązaniach związanych z 
zapobieganiem, przeciwdzia-
łaniem i zwalczeniem COVID 
- 19 i innych chorób zakaź-
nych oraz wywołanych nimi 
sytuacji kryzysowych oraz 
niektórych innych ustaw. Po-
stępowanie jest prowadzone 
pod nadzorem Prokuratury 
Regionalnej w Gdańsku.

W toku przeprowadzonych 
działań ustalono, że grupa 
przestępcza nabyła 30 róż-

nych podmiotów i za ich po-
średnictwem dokonała szere-
gu przestępstw związanych z 
wyłudzeniem środków pie-
niężnych w ramach wsparcia 
uruchomionego dla przedsię-
biorców.

Osoby zaangażowane w 
proceder za pomocą pod-
miotów gospodarczych, do-
prowadziły szereg urzędów 
pracy, zlokalizowanych na 
terenie całego kraju, do nie-
korzystnego rozporządzenia 
mieniem Skarbu Państwa.

Podmioty te nie spełniały 
warunków do uzyskania po-
mocy, a wskazane we wnio-
skach o dofinasowanie dane 
dotyczące uzyskiwanych przy-
chodów, zatrudnionych osób, 
a nawet miejsc prowadzonej 
dzielności były fikcyjne.

W ostatnich dniach w 
związku z tą sprawa za-
trzymano pięć osób, które 
usłyszały już zarzuty w pro-
kuraturze. Przedstawione 
obecnie zarzuty dotyczą wy-
łudzenia prawie 2 milionów 

złotych, jednak ustalenia 
śledztwa wskazują, że wyłu-
dzenia mogły sięgnąć nawet 
7,5 miliona złotych.

Dodatkowo, na podstawie 
poświadczających nieprawdę 
dokumentów, sprawcy usi-
łowali wyłudzić z urzędów 
pracy kolejne świadczenia 
w kwocie ponad 1,3 miliona 
złotych.

Czynności przeprowa-
dzono na terenie Warszawy 
oraz Gminy Serock. Jedno-
cześnie przeszukano miejsca 
zamieszkania zatrzymanych 
oraz siedzibę podmiotu, w 
którym znajdowała się doku-
mentacja z działalności firm 
służących do popełnianych 
przestępstw.

Wobec głównego organiza-
tora procederu, na wniosek 
prokuratora Sąd zastosował 
tymczasowe aresztowanie 
na okres 3 miesięcy. Wobec 
zatrzymanych zastosowano 
także środki wolnościowe w 
postaci dozoru policji.

Zespół Prasowy CBA

Cztery osoby zatrzyma-
ne przez CBA w związku ze 
śledztwem dotyczącym po-
dejrzenia wyrządzenia szko-
dy w majątku PZPN na kwotę 
co najmniej 1 mln zł.

Funkcjonariusze Delega-
tury CBA w Szczecinie na 
polecenie Zachodniopomor-
skiego Wydziału Zamiej-
scowego Departamentu ds. 
Przestępczości Zorganizo-
wanej i Korupcji Prokuratu-

ry Krajowej w Szczecinie za-
trzymali 4 osoby w związku 
ze sprawą dotyczącą m.in. 
podejrzenia wyrządzenia 
szkody w majątku Polskie-
go Związku Piłki Nożnej na 
kwotę co najmniej 1 miliona 
złotych.

Wśród zatrzymanych są 
członek zarządu PZPN Jakub 
T., były sekretarz generalny 
PZPN Maciej S., a także Iwona 
T. oraz Gabriela M., które peł-

niły rolę udziałowców oraz 
prezesów spółki współpracu-
jącej z PZPN.

Zatrzymani zostaną prze-
wiezieni do Zachodniopo-
morskiego Wydziału Zamiej-
scowego Departamentu ds. 
Przestępczości Zorganizo-
wanej i Korupcji Prokuratury 
Krajowej w Szczecinie, gdzie 
będą kontynuowane czyn-
ności.

Zespół Prasowy CBA

CBA zatrzymało trzy osoby 
podejrzane o udział w zorgani-
zowanej grupie przestępczej. 
Zatrzymani mieli skupować 
leki, a następnie eksportować 
je poza granice Polski.

Funkcjonariusze Delega-
tury Centralnego Biura Anty-
korupcyjnego w Białymstoku 
zatrzymali kolejne trzy osoby 
związane ze zorganizowaną 
grupą przestępczą popełnia-
jącą przestępstwa w ramach 
tzw. odwróconego łańcucha 
dystrybucji leków. Czynności 
były realizowane na terenie 
województwa pomorskiego, 
mazowieckiego, łódzkiego 
oraz małopolskiego.

Zatrzymane osoby zwią-
zane były z podmiotami go-

spodarczymi, które prowa-
dziły zarówno hurtownie 
farmaceutyczne jak i ogólno-
dostępne apteki, przy czym 
pełniły one w rozbitej grupie 
przestępczej różne z góry 
ustalone role. Jedna o osób 
była właścicielem spółki za-
rejestrowanej w Czechach, 
poprzez którą eksportowano 
nielegalnie skupione z terenu 
Polski leki, kolejny z zatrzy-
manych to właściciel sieci ap-
tek współpracujących z grupą, 
z których w ramach przestęp-
czego procederu sprzedano 
leki o wartości ok. 3,5 mln 
złotych. Ostatnia z zatrzyma-
nych osób udzielała pomocy 
w przejmowaniu podmiotów 
gospodarczych, które następ-

nie były wykorzystywane 
przez grupę w przestępczym 
procederze. Zatrzymane oso-
by zostaną przewiezione do 
siedziby Podlaskiego Wydzia-
łu Zamiejscowego ds. Prze-
stępczości Zorganizowanej 
i Korupcji Prokuratury Kra-
jowej w Białymstoku, gdzie 
zostaną im przedstawione za-
rzuty dotyczące m.in. udziału 
i kierowania zorganizowaną 
grupą przestępczą.

To kolejna realizacja 
w przedmiotowej sprawie, 
dotychczas zatrzymano 11 
innych osób. Łączna wartość 
skupionych nielegalnie przez 
grupę leków to nie mniej 7,5 
mln złotych.

Zespół Prasowy CBA

Kolejna osoba zatrzymana 
przez CBA w śledztwie prze-
ciwko grupie przestępczej 
działającej w zakresie obrotu 
paliwami płynnymi. Status 
podejrzanych w śledztwie 
uzyskało dotychczas ponad 
200 osób.

Funkcjonariusze Delega-
tury CBA w Łodzi zatrzymali 
kolejną osobę w związku ze 
śledztwem przeciwko grupie 
przestępczej zajmującej się 
uszczupleniami publiczno-
prawnymi w związku z ob-
rotem paliwami płynnymi. 
Czynności przeprowadzono 
w związku z wielowątkowym 

śledztwem prowadzonym 
pod nadzorem Prokuratury 
Regionalnej w Białymstoku.

Do tej pory zarzuty w tej 
sprawie usłyszało ponad 200 
osób. Tym razem na terenie 
Dolnego Śląska zatrzymano 
mężczyznę, który według 
ustaleń śledczych miał przy-
jąć pieniądze w kwocie co 
najmniej 170 tys. zł, pocho-
dzące z korzyści majątko-
wych związanych z popełnie-
niem czynu zabronionego.

Zatrzymany został do-
prowadzony do Prokuratury 
Regionalnej w Białymstoku, 
gdzie usłyszał zarzut prania 

pieniędzy. Prokurator zasto-
sował wobec podejrzanego 
wolnościowe środki zapobie-
gawcze, w tym dozór Policji, 
poręczenie majątkowe oraz 
zakaz kontaktowania z inny-
mi podejrzanymi.

Prowadzący postępowanie 
śledczy nie wykluczają po-
większenia listy zatrzyma-
nych i zarzutów.

Zespół Prasowy CBA 

Siatka spółek. Fikcyjne fak-
tury na ponad 25 mln zł. Trzy 
osoby zatrzymane przez CBA 
do śledztwa prowadzonego 
pod nadzorem Prokuratury 
Okręgowej w Katowicach.

Funkcjonariusze Delega-
tury CBA w Łodzi zatrzymali 
trzy osoby do śledztwa pro-
wadzonego pod nadzorem 
Prokuratury Okręgowej w 
Katowicach.

Wszystko wskazuje na to, 
że zatrzymani podjęli dzia-
łania mające na celu zorga-

nizowanie siatki spółek zaj-
mujących się wystawianiem 
faktur VAT, nie odzwier-
ciedlających rzeczywistych 
zdarzeń gospodarczych. Za-
trzymane osoby, w ramach 
przestępczego procederu 
realizowanego na terenie 
województwa śląskiego wy-
szukiwały podmioty gotowe 
do nabycia fikcyjnych faktur, 
a następnie organizowały 
strukturę podmiotów gospo-
darczych służącą do zatarcia 
dowodów przestępstw i stwo-

rzenia pozorów legalności 
transakcji w ramach których 
doszło do wystawienia faktur 
na kwotę przekraczającą 25 
mln zł.

Zatrzymani usłyszeli za-
rzuty udziału w zorganizo-
wanej grupie przestępczej, 
karnoskarbowe oraz po-
świadczenia nieprawdy w do-
kumentach.

Decyzją sądu najbliższe 
trzy miesiące spędzą w aresz-
cie.

Zespół Prasowy CBA

Wyłudzenie dotacji z tarczy antykryzysowej Działanie na szkodę PZPN

Mafia lekowa na celowniku CBA
Wyłudzenia VAT w obrocie paliwami 

Fikcyjne faktury na ponad 25 mln zł

Zarzuty w tej 
sprawie usłyszało 
ponad 200 osób

„
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PRODUKCJA OKIEN 
I DRZWI Z PCV

ROLETY ZEWNĘTRZNE, SZYBY 
ZESPOLONE, SZKLARSTWO

RAtY!
CENY KONKURENCYJNE

P.H.U. „KUBA”  Ewa Paschke
Wolsztyn, ul. Poznańska 6

tel. 68 384 27 75 
przyjmę uczniów

PRZY MłYNIE
BIStRO
Catering, 
imprezy plenerowe
ANNA CZESKA
Buk, ul. Dobieżyńska 21
tel. 61 814 05 22 
kom. 600 335 837

Od 3 stycznia do końca lutego 
2023 roku na terenie Parku 
Historycznego Uroczysko 
Wołkołatka w Woli Jabłoń-
skiej (gmina Rakoniewice) 
zobaczyć można magiczną 
zimową wystawę!

Magiczna puszcza, staro-
żytne miejsca, bajkowi ry-
cerze, wojowie, wiedźmy, a 
wszystko w baśniowej opra-
wie świateł, światełek, la-
tarenek. Historyczne chaty, 
podświetlony las i zimowe 
ognisko. Właśnie to przygoto-
wali dla zwiedzających Albert 
i Karolina Kiszkurno w Par-
ku Historycznym Uroczysko 
Wołkołatka w Woli Jabłoń-
skiej (gmina Rakoniewice).

To jedyna taka wystawa 
a naszym kraju, a całośćdo-
pieszcza muzyka na żywo w 
wykonaniu Mikołaja Woź-
niaka!

Ekspozycja czynna jest do 
końca lutego od wtorku do 
niedzieli w godzinach 17.00 - 
20.00. 

Zapraszamy do obejrze-
nia tej magicznej, zimowej 
wystawy. Zachęcamy do za-
tracenia się w blasku świec 
i latarni. Wystawę można 
zwiedzić indywidualnie bądź 
z przewodnikiem ( o każdej 
pełnej godzinie).

To trzeba po prostu zoba-
czyć!

Bilety w cenie 28 zł/os. 
Więcej informacji pod nume-
rami tel. 695 620 160 lub tel. 
692 576 048

Serdecznie zapraszamy!

Gra świateł, muzyka na żywo 
i tajemnicza puszcza…

W zimowe popołudnie 5 
stycznia 2023 r. w gościnnych 
progach Rakoniewickiego 
Ośrodka Kultury zebrali się 
członkowie Towarzystwa Mi-
łośników Ziemi Rakoniewic-
kiej oraz zaproszeni goście. 
Dzięki cudownej młodzieży 
z Zespołu Pieśni i Tańca Kę-
błowo przypomniano dawną 
tradycję kolędowania.  Przy 
akompaniamencie Dawi-
da Niemyta na akordeonie 
oraz Pani Janiny Lenart na 
skrzypcach zebrani ochoczo 
przyłączyli się do śpiewania.  
Świąteczne spotkanie upły-
nęło pod znakiem muzyki, 
kolęd, pysznej kawy i rozmów 

o planach na ten rok.  Będzie 
to rok jubileuszowy, gdyż w 
czerwcu br. TMZR obchodzić 
będzie 45. rocznicę powsta-

nia. Szykują się bardzo cie-
kawe wydarzenia, o których 
będziemy informować na 
bieżąco.  

Młodzież z Kębłowa gościnnie 
u Miłośników Rakoniewic



POWIATY-GMINY
styczeń 202312 METROPOLIA POZNAŃSKA

Wykonujemy usługi w zakresie:
a badania technicznye pojazdów w pełnym zakresie
a diagnostyka pojazdów a komputerowe sprawdzanie amortyzatorów
a naprawy samochodów osobowych wszystkich marek
a naprawy samochodów ciężarowych, autobusów, przyczep i naczep
a naprawa sprzętu rolniczego - ciągniki, kombajny itp
a mycie oraz konserwacja pojazdów a zbieżność kół w 3D
a naprawa i sprzedaż gaśnic oraz sprzętu p. poż. a spawanie aluminium 
a naprawa skrzyń biegów samochodów cięarowych Iveco, Mercedes, Scania, 
Volvo, Renault itp.

OKRĘGOWA 
StACJA 
KONtROLI 
POJAZDÓW

www.diagrolmet.pl
64-200 Wolsztyn, ul. Dworcowa 15F

tel./fax: 68 384 2223, tel. kom.  602 108 348,  602 578 443

Do każdego badania technicznego - NIESPODZIANKA
POSTAW NA TRADYCJĘ I DOŚWIADCZENIE

AUTORYZOWANY DEALER: 
Nowy Tomyśl  ul. Kolejowa 17 – tel. 61 442 40 85,
               tel.  kom 602 775 274
Zbąszyń  ul. Poznańska 42 – tel. 68 386 75 04

STIHL MS-162 
PILARKA SPALINOWA

749,-899

NOWOŚć

Usługi w ramach MEDYCYNY PRACY
tel.  502 033 012  tel.  61 444 89 86

rejestracja czynna /wejście B/
GRODZISK WLKP. UL. POLNA 4

a poniedziałki - 15.00 - 19.00 
a wtorki i czwartki 13.00 -17.00 

a środy 8.00 - 12.00  a piątki 8.00 - 12.00

Przychodnia Specjalistyczna
„POLIKLINIKA” NZOZ

62-065 Grodzisk Wielkopolski
ul. Powtańców Chocieszyńskich 26

tel. 602 495 869
tel. 61 863 69 29 w 13

www.ubezpieczeniatomex.com.pl

Pierwsze tygodnie każdego 
roku to zwykle czas podsu-
mowań. To także okres kiedy 
zamykamy pewne coroczne 
cykle. Jednym z nich jest Ca-
valiada.  

Na co dzień mówi się 
o nich niewiele, a przecież 
sporty jeździeckie to wyjąt-
kowe dyscypliny. Dyscypliny, 
w których liczą się nie tylko 
umiejętności człowieka. Tu 
bez miłości do zwierząt trud-
no w ogóle myśleć o rozpo-
częciu uprawiania tego spor-
tu. Często słyszymy, że jazda 
konna to dzisiaj swego ro-
dzaju moda. Niewątpliwie 
jest w tym sporo prawdy, ale 
w momencie kiedy kończy 
się rekreacja, a rozpoczyna 
nie tylko żmudna, ale i ciążka 
praca związana ze sportem, 
potrzeba już wiele poświęce-
nia, a nawet samozaparcia. 
Szczególnie w młodym wie-
ku.

Cavaliada Poznań 2022 po 
raz kolejny odbyła się w grud-
niu na terenie Międzynaro-
dowych Targów Poznańskich 
i była imprezą kończącą cały 
cykl o tej nazwia rozgrywany 
na terenie Polski.

Mamy sporo szczęścia, że 

w stolicy Wielkopolski posia-
damy infrastrukturę, która 
pozwala na organizowanie 
przeróżnych imprez o zna-
czeniu międzynarodowym 
i to nie tylko sportowych.

Na Cavaliadzie Poznań 
2022 rozgrywanej w dniach 
15 – 18 grudnia mieliśmy 
okazję zobaczyć także tych 
najmłodszych zawodników, 
którzy nie tylko dopiero za-
czynają swoją przygodę z tym 
sportem, ale tak jak niektó-

rzy, odnoszą już swoje pierw-
sze sukcesy. A są to wyjątko-
we chwile kiedy w światłach 
reflektorów można odebrać 
nagrodę z rąk tych, którzy 
często są w tym sporcie wzo-
rem do naśladowania. Mi-
strzowie Polski, Europy, 
świata, czy też uczestnicy 
Igrzysk Olimpijskich. 

O tym jak wielkim zain-
teresowaniem wśród mło-
dych ludzi cieszą się spor-
ty jeździeckie świadczą co 

roku trybuny, na których 
przeważa właśnie młodzież. 
W czasach kiedy wydaje się, 
że atrakcje związane ze świa-
tem wirtualnym do reszty 
zawładnęły umysłami wcho-
dzących w dorosłe życie po-
koleń, to podczas tej imprezy 
można zobaczyć, że jednak 
świat realny dla wielu tych 
ludzi nie jest czymś abstrak-
cyjnym, a żywiołowe reakcje 
na to co dzieje się na arenie 
świadczą o ogromnych prze-

życiach emocjonalnych jakie 
wywołują oglądane na żywo 
zmagania sportowe.  A tych 
jak zawsze nie brakowało. 
Przez cztery dni pasjonowa-
liśmy się rywalizacją na naj-
wyższym poziomie. Pojawili 
się zawodnicy z wielu krajów 
Europy i świata. W tym czasie 
na arenie walczyło o sukces 
kilkaset zawodników i koni. 

Oczywiście trudno jedno-
znacznie powiedzieć, któ-
ra z dyscyplin dostarczyła 
najwięcej emocji. Konkursy 
związane z pokonywaniem 
przeszkód, także tych do-
tyczących  „Potęgi skoku”, 
współzawodnictwo w ujeż-
dżaniu, czy np. zacięte poje-
dynki w „Zaprzęgach cztero-
konnych”. Każda rywalizacja 
budziła wielkie emocje, choć 
trzeba przyznać, że przejazdy 
zaprzęgów jak zawsze były 
niezwykle ekscytujące. 

Cztery konie i trzy oso-
bowa załoga bryczki. Cały 
zespół musi być niezwykle 
zgrany. Tu nawet najmniej-
szy błąd skutkuje utratą na-
dziei na dobry wynik. W do-
datku każdy musi znać swoje 
miejsce i perfekcyjnie wyko-
nywać powierzone zadania. 

Dotyczy to zarówno ludzi jak 
i zwierząt. Z kolei „Potęga 
skoku” rządzi się wyjątkowy-
mi prawami. Nie każdy koń 
nadaje się do tej dyscypliny. 
Tu dobieranie zwierząt ma 
kluczowe znaczenie.

Na koniec odnotujmy, że 
Grand Prix Cavaliady Poznań 
2022 zdobył reprezentant 
Holandii Remco Been na ko-
niu Holland VD Bisschop.

Jedno jest pewne, o przy-
szłość dyscyplin jeździec-
kich możemy być spokojni. 
Obserwując zmagania naj-
młodszych można śmiało 
powiedzieć, że kandydatek 
i kandydatów do najwyż-
szych trofeów nie zabraknie. 

Podsumowując całą impre-
zę należy wyrazić uznanie 
dla wszystkich instytucji za-
angażowanych w organizację 
Cavaliady Poznań 2022. To 
ogromne przedsięwzięcie lo-
gistycze.

Jestem przekonany, że 
w grudniu 2023 na kolejnym 
jeździeckim, wielkim świę-
cie w Poznaniu nie zabraknie 
emocji. Zatem do zobaczenia 
w grudniu.

Andrzej Błaszczak 
Zdj.: Hieronim Dymalski

Cavaliada Poznań 2022 na terenie Targów Poznańskich
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M i ę d z y n a r o d o w y  T u r n i e j  U n i h o k e j a  -  P o l i s h  C u p  2 0 2 3  z  8  z e s p o ł a m i !  

 

Pierwszy raz w historii turniejów Polish Cup, w edycji 2023 uczestniczyd będzie aż 8 zespołów! Swoją 
obecnośd w Polsce, poza drużynami znanymi z przeszłości, pierwszy potwierdziły drużyny Szwecji           
i Finlandii!  

W związku z epidemią COVID-19 turnieje Polish Cup nie odbyły się zarówno w roku 2021, jak i 2022. 
Edycja 2023 będzie najsilniej obsadzonym turniejem w całej jego historii. Rywalizacja będzie toczyd się w 
Zbąszyniu i w Nowym Tomyślu. 8 drużyn będzie podzielonych na 2 grupy. 

Grupa A  
1. Szwecja 
2. Szwajcaria 
3. Dania  
4. Polska 

Grupa B 
1. Finlandia 
2. Czechy 
3. Słowacja 
4. Niemcy 

Jesteśmy przekonani, że będzie to doskonałe widowisko dla kibiców i sprawdzian przed Mistrzostwami 
Świata dla zespołów. 

Dokładamy wszelkich starao, aby oprócz samych zawodów, również ich oprawa na długo pozostała          
w pamięci mieszkaoców Zbąszynia.  Aby uatrakcyjnid pobyt widzów w hali sportowej "Zbąszynianka" 
prowadzone będą konkursy dla publiczności oraz występy zespołów artystycznych. 
 
W fazie grupowej (2-4.02.2023) zespoły będą grad systemem każdy z każdym. Na niedzielę (5.02.2023) 
zaplanowane zostały mecze o miejsca finałowe turnieju. 

Program turnieju w Zbąszyniu: 

Czwartek  02.02.2023 
                        16:00    Polska      -   Szwajcaria                        
                        19:00    Szwecja    -   Dania                              
 
Piątek  03.02.2023 
                        16:00    Finlandia  -   Czechy                        
                        19:00    Niemcy     -   Słowacja     

Sobota  04.02.2023 
                         13:00    Polska       -   Szwecja                            
                         16:00    Dania        -  Szwajcaria 
                   
Niedziela 05. 02.2023 
                          9:00      Mecz o miejsce 7                       

                                12:00      Mecz o miejsce 1                  

 

W Nowym Tomyślu odda-
no hołd Powstańcom Wiel-
kopolskim. W Narodowym 
Dniu Zwycięskiego Powsta-
nia Wielkopolskiego na Placu 
Niepodległości, odbyła się 
uroczystość patriotyczna. 
Parlamentarzyści, przedsta-
wiciele władz samorządo-
wych, organizacji, partii po-
litycznych, dzieci i młodzież 
szkolna złożyli symboliczne 
kwiaty pod pomnikiem Po-
wstańców Wielkopolskich. 
W Uroczystości udział wzięli 
Senator RP Jan Filip Libicki 
oraz Poseł RP Jakub Rutnicki.

Nowotomyscy kibice LE-

CHA POZNAŃ odpalili race 
świetlne - Cześć i chwała Bo-
haterom!

Przed uroczystością od-
była się Msza Św. w intencji 
Powstańców Wielkopolskich. 

Drugi raz dzień wybuchu 
Powstania Wielkopolskiego 
obchodzony jest, jako święto 
narodowe. Dnia 23.11.2021 r. 
Prezydent RP Andrzej Duda 
podpisał ustawę z dnia 1 
października 2021 r. o usta-
nowieniu Narodowego Dnia 
Zwycięskiego Powstania 
Wielkopolskiego.

Fot. Maciej Kasprzak / 
Wielkopolskamagazyn.pl

104 rocznica wybuchu 
Powstania Wielkopolskiego

Parzęczewo wzięło udział w 
XII edycji konkursu „Pięk-
nieje wielkopolska wieś” w 
ramach programu „Wielko-
polska Odnowa Wsi 2020+”. 
Celem programu jest akty-
wizacja mieszkańców wsi i 
małych miast, w kierunku 
ich zaangażowania na rzecz 
rozwoju własnej miejscowo-
ści oraz wsparcie niewielkich 
projektów służących zago-
spodarowaniu przestrze-
ni publicznej, odtworzeniu 
dziedzictwa kulturowego i 
przyrodniczego oraz kulty-
wowanie tradycji społeczno-
ści lokalnych.

Gmina Kamieniec pozy-
skała dotację w wysokości 
50.000,00 zł na realizację 
zadania pod nazwą „Przysta-
nek rowerowy Parzęczewo 
– miejsce przyjazne rowerzy-
stom i nie tylko”. W ramach 
projektu zagospodarowano 
przestrzeń po byłym boisku. 
Stworzono przystanek rowe-
rowy, gdzie można odpocząć 

w altance lub na ławce wśród 
nowo posadzonej zieleni. 
Część placu została utwar-
dzona kostką brukową z ele-
mentem szachownicy umoż-
liwiającej grę w żywe szachy. 
Zamontowano również stację 
naprawy rowerów. A wszyst-
ko to w celu poprawy estetyki 
przestrzeni publicznej.

W realizację zadania zaan-
gażowani byli również miesz-
kańcy sołectwa Parzęczewo, 
którzy własnymi siłami m. 
in. nasadzili roślinność, pa-
likowali drzewka, montowali 
sprzęt oraz uporządkowa-
li teren placu. Mieszkańcy 
dzięki zaangażowaniu  mieli 
okazję polepszyć jakość ży-
cia w swojej miejscowości, 
poprzez stworzenie miejsca 
integracji, wypoczynku, roz-
rywki i zabawy.

Całkowita wartość pro-
jektu to 148.884,71 zł, w tym 
50.000,00 zł stanowi dotacja 
Samorządu Województwa 
Wielkopolskiego.

Przystanek rowerowy 
Parzęczewo 

Ustawa o zamrożeniu cen 
gazu miała ratować przed ra-
dykalnymi podwyżkami kosz-
tów ogrzewania gospodarstw 
domowych oraz wielu innych 
odbiorców. Niestety, już od 
grudnia napływają informa-
cje, że mieszkańcy otrzymują 
zawiadomienia o znaczących 
podwyżkach cen ogrzewania 
i wody przekraczające nawet 
50 procent. To skandal mówi 
senator Adam Szejnfeld, który 
w trybie pilnym wystąpił w tej 
sprawie do Premiera. 

Mimo, że polski parlament 
przyjął rządowe ustawy o 
„zamrożeniu” cen nośników 
energii, w tym gazu oraz 
mimo, że ostatnio na giełdach 
ceny gazy spadły nawet poni-
żej ceny sprzed dnia agresji 
Federacji Rosyjskiej na Ukra-
inę, to już od grudnia ubiegłe-
go roku dochodzą wiadomo-
ści, iż gospodarstwa domowe 
otrzymują zawiadomienia 
o radyklanych podwyżkach 
cen za energię cieplną prze-
znaczaną na ogrzewanie 
mieszkań oraz ciepłą wodę. Z 

tego powodu senator z Wiel-
kopolski wystąpił do Prezesa 
Rady Ministrów z pytaniem, 
czy rząd ma tego świadomo-
ści i zamierza pilne podjąć 
działania kontrolne oraz na-
prawcze.

Senator Szejnfeld domaga 
się wyjaśnień nieuzasadnio-
nych podwyżek cen energii 
cieplnej oraz cen dostarczane-
go ogrzewania i ciepłej wody 
podkreślając jednocześnie, 
że sprawą należy zając się 
natychmiast, a nie po wielu 
miesiącach, kiedy okazuje się, 
że ceny nośników energii mo-
gły być niższe, niż były, ale 
zdążyły już obciążyć swoimi 
kosztami budżety domowe 
obywateli, jak to miało miejsce 
na przykład ostatnio z cenami 
paliw.

Kamila Łańska
Dyrektor Biura Senatorskiego 

Adama Szejnfelda
Wiceprzewodniczącego Senackiej 

Komisji Gospodarki Narodowej 
i Innowacyjności

Przewodniczącego Senackiego Zespołu 
ds. Małych i Średnich Przedsiębiorstw

Rosną ceny ogrzewania i cieplej 
wody, choć nie powinny! 

200 mln zł na wsparcie 
podmiotów ekonomii 

społecznej
Blisko 200 mln zł będą mo-
gły w sumie otrzymać pod-
mioty ekonomii społecznej 
w ramach ogłoszonego przez 
Ministerstwo Rodziny i Po-
lityki Społecznej programu 
„Odporność oraz rozwój eko-
nomii społecznej i przedsię-
biorczości społecznej” na lata 
2022-2025.

Ministerstwo Rodziny i Po-
lityki Społecznej od wielu lat 
koncentruje się na tworzeniu 
warunków sprzyjających roz-
wojowi ekonomii społecznej. 
30 października ub.r. weszła 
w życie ustawa o ekonomii 
społecznej, która komplekso-
wo reguluje ten obszar.

„Sektor ekonomii społecz-
nej pozwala na odblokowanie 
i pełne wykorzystanie aktyw-
ności społecznej, kreatywno-
ści i oddolnej mobilizacji dla 
dobra wspólnego. Podmioty 
ekonomii społecznej łączą 
rynkowe i nierynkowe formy 
działania po to, aby wspie-
rać potrzebujących, tworzyć 
miejsca pracy i świadczyć 
usługi społeczne na rzecz 
lokalnych ojczyzn” – mówi 
wiceminister rodziny i poli-
tyki społecznej, Pełnomocnik 
Rządu ds. Ekonomii Społecz-
nej Anita Czerwińska. Szcze-
gółowe na gov.pl/rodzina.

W środę, 11 stycznia br. 
w restauracji MARS-POL 
w Nowym Tomyślu odbyła się 
Konferencja sprawozdawczo 
– wyborcza delegatów Związ-
ku Zawodowego „Metalow-
cy” działającego w Aesculap 
Chifa.

Nowotomyscy „Metalow-
cy” zrzeszeni w Federacji 
Związków Zawodowych Me-
talowców i Hutników w Polsce 
działający z OPZZ to najlicz-
niejszy Związek Zawodowy 
działający w Aesculap Chifa.

Gościem Konferencji pod-
sumowującej minioną kaden-
cję Zarządu ZZ „Metalowcy” 
był Slawomir Lukaszyk Pre-
zes Zarządu Aesculap Chifa 
Sp. z o. o. , który szczegóło-
wo podsumował  trudny dla 

przedsiębiorstw 2022 rok.
Podczas spotkania delega-

ci dokonali wyboru nowych 
władz ZZ „Metalowcy”.  No-
wym Przewodniczącym Za-
rządu został Jarosław Gesler, 
który w minionej kadencji 
pełnił funkcję wiceprzewod-
niczącego. Zastępując Jana 
Kardasza wieloletniego prze-
wodniczącego, który prze-
szedł na emeryturę.

Przed nami sporo pracy 
i trudnych rozmów z praco-
dawcą, ale również sporo wy-
siłków by pozyskać nowych 
członków naszej zakładowej 
organizacji – komentuje swój 
wybór nowy Przewodniczący 
ZZ „Metalowcy” przy Aescu-
lap Chifa Jarosław Gesler.

NowotomyskiMagaazyn.pl MK 

Nowy Przewodniczący Związku 
Zawodowego w Aesculap Chifa
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Choć w Wielkopolsce pała-
ców mamy dość sporo to tak 
malowniczo położonych jest 
niewiele.

Zajrzyjmy dzisiaj do 
Obrzycka, jednak nie do 
samego miasteczka, ale do 
przysiółka położonego po 
drugiej stronie Warty, jadąc 
główną drogą z Szamotuł 
– Czarnkowa. Na mapach 
odnajdziecie Państwo to 
miejsce pod nazwą Obrzycko 
Zamek, często z dopiskiem 
Zielona Góra, ale proszę nie 
mylić tej miejscowości ze sto-
licą Ziemi Lubuskiej. To mała 
wioska położona nad Wartą.  

Pałac i obiekty mu towa-
rzyszące położone są w roz-
ległym parku o powierzchni 
około 19 ha. i tu należy się 
wyjaśnienie. Otóż sam obiekt 
to nie zamek, a pałac. Jego 
początki sięgają lat 20 – tych 
XIX w. Natomiast już od lat 
50 następowały co jakiś czas 
systematyczne prace mające 
na celu zarówno rozbudowę 
samego pałacu jak i budyn-
ków znajdujących się na tere-
nie całej posiadłości. W tym 
czasie dobra te należały do 
Atanazego Raczyńskiego.

Ostatnie prace związa-
ne z samą rezydencją miały 
miejsce w latach 1906 - 1910. 
Dobudowano w tym czasie 
skrzydło wschodnie, oraz 
trzykondygnacyjną wieżę. 
Całość zyskała wtedy także 

elementy eklektyczne oraz 
neobarokową elewację i tak 
pozostało już do naszych 
czasów. Rezydencja w tym 
czasie należała do Zygmunta 
Emeryka Raczyńskiego.

Jak już wspomniałem nie 
jest to pałac stojący samot-
nie w parku. Tuż obok mamy 
dwie oficyny, oraz pawilon 
myśliwski. Są to obiekty dość 
nietypowe, bowiem ich dolna 
część jest murowana, nato-
miast górna to konstrukcja 
reglowa.

Spójrzmy teraz na fronton 
białego pałacu. Choć nie jest 
to ogromny budynek, jed-
nak niektóre jego elementy 
są imponujące jak choćby 
dwa wielkie gryfy strzegące  
wejścia do wieży z zegara-

mi. Klasycznym od strony 
dziedzińca i słonecznym na 
prawej ścianie.  Z kolei nad 
wejściem głównym warto 
zwrócić uwagę na rodową 
sentencję Raczyńskich - „Vi-
tam impendere vero” - Życie 
poświęć prawdzie.

Teraz możemy obejść pa-
łac. Dopiero kiedy znajdzie-
my się z tyłu budowli widać 
jak pięknie jest on położony. 
Tu z rozległego tarasu mo-
żemy spojrzeć w dół, bo ca-
łość postawiono na wysokiej 
skarpie, poniżej której pły-
nie rzeka Warta. Po tej stro-
nie mamy nadbrzeżne łąki, 
a po drugiej sosnowy las. 
Uroku dodają jeszcze dwa 
głębokie jary, które odpro-
wadzają po opadach deszczu 

nadmiar wody z poziomu 
całego zespołu pałacowego 
wprost, do rzeki. Z kolei nad 
jarami przerzucono mostki, 
dzięki temu możemy wró-
cić do parku z innej strony, 
a warto to zrobić bo czekają 
na nas jeszcze kolejne atrak-
cje. Jedną z nich jest niezwy-
kły budynek Bażanciarni 
stojący około 100 metrów 
od pałacu, który sam w sobie 
mogłoby być ozdobą niejed-
nej zielonej przestrzeni. To 
kolejny obiekt zbudowany 
niejednorodnie, dół ceglany 
a powyżej mansardowego 
dachu drewniana, kryta bla-
chą wieża.

Nie zmienił się też budy-
nek dla kierowcy z 1910 r. wy-
strojem zewnętrznym przy-
pominający przypałacowe 
oficyny, a stojący nieopodal 
bramy wjazdowej.

Park graniczy, z po części 
zachowanym dawnym ob-
szarem folwarcznym.

Z dawnych lat zachowała 
się także imponująca aleja li-
powa prowadząca do Puszczy 
Noteckiej, która zaczyna się 
tuż za ogrodzeniem.  

Posiadłość należy do Uni-
wersytetu im. Adama Mickie-
wicza w Poznaniu.

Obrzycko zamek, to świet-
ne miejsce na wycieczki 
o każdej porze roku, także 
zimą.

Tekst i zdj.: Andrzej Błaszczak

Malowniczo położony pałac nad Wartą

Celebryta to jedno z tych słów, 
które w ostatnich dekadach 
robi ogromną karierę. Poja-
wiała się dość pokaźna grupa 
ludzi w pewien sposób peł-
niących nieustający dyżur. 
Dyżur głównie w mediach. 
Są przedstawiani trochę jak 
wielcy myśliciele czy wręcz 
osobistości odrodzenia. Z tą 
tylko różnicą, że tamci mu-
sieli sobie na poklask ludu 
zapracować talentem i cięż-
ką pracą. Byli obdarzenie 
nieprzeciętnym umysłem, 
intelektem czy zdolnościami 
manualnymi. Za to dzisiejsi 
„herosi” to najczęściej ludzie 
znani z tego, że są...znani. 
Sztucznie wyhodowane pla-
stikowe marchewki. Kolor 
się zgadza, ale w środku pod 
plastikową powłoką, pustka. 
Jednak dla wielu decyden-
tów medialnych nie ma to 
żadnego znaczenia, wręcz 
przeciwnie. Brak intelektu 
pozwala nimi zdecydowanie 
lepiej manipulować. W końcu 
dla obu stron liczy się tylko 
kasa, a ta płynie szerokim 
strumieniem. W dodatku 
popularność miło łechce 
nadmuchane ego. A balonik 
pęcznieje wraz z ilością wy-
stąpień medialnych. A na jaki 
temat? Mógłby zapytać ktoś 
naiwnie. Temat? A jakie to 
znaczenie?

Dzisiejszy celebryta to po-
stać uniwersalna, zna się na 
wszystkim. Jest ekspertem 
od środowiska, mody, żywie-

nia, wychowania, hodowli 
zwierząt, polityki, medytacji, 
stosunków międzyludzkich 
i międzynarodowych, klima-
tu, ekologii, ziołolecznictwa, 
medycyny, sportu, doskonale 
gotuje, zna się na wychowa-
niu dzieci  i co najważniejsze 
w każdej chwili w świetle re-
flektorów jest w stanie wypo-
wiedzieć się na te, oraz wiele 
innych tematów.

Celebryta nie musi oriento-
wać się w znaczeniu niektó-
rych określeń, ale używanie 
zwrotów, jego zdaniem tzw. 
mądrych, jest mile widziane. 
To zdecydowanie podnosi 
rangę wypowiedzi celebryty. 
Kłopot w tym, że niekiedy 
prowadzi to do żenujących 
sytuacji, ale inne „dyżurne” 
media mogą wtedy to pod-
chwycić i jeśli taka będzie 
wola decydentów napiszą 
o tym, nawet z sarkazmem. 

Dla celebryty to nawet do-
brze, bo nadal jest w centrum 
zainteresowania, a to prze-
cież najważniejsze. Wstyd 
raczej żaden, bo pieniądze 
bierze ze pokazywanie się 
w publikatorach, a nie za me-
rytoryczną poprawność.

Celebryta podczas wypo-
wiedzi namiętnie używa nie 
tylko słów, ale wręcz całych 
zwrotów w obcych językach, 
oraz dziwnych określeń kre-
owanych głównie przez re-
klamy. To zdecydowanie ma 
podnieść jego prestiż i jedno-
cześnie pokazuje, że jest na 
bieżąco ze zmianami w mo-
wie potocznej.    

Osoba taka jest też dla 
wielu przedmiotem zazdro-
ści. Wynika to z tego, że  
o celebrytach powinniśmy 
wiedzieć nieco więcej. Stąd 
możemy zajrzeć do ich luksu-
sowych domów, dowiedzieć 

się jakimi autami jeżdżą. 
Zobaczyć ich na ulicy, na za-
kupach. Tu paparazzi mają 
ułatwione zadanie bo nie 
muszą całymi dniami się za 
nimi uganiać. Wszystko jest 
najczęściej przygotowane 
i wykreowane. Celebryci po-
winni też być na czas takich 
sesji fotograficznych nieco 
odmiennie od przeciętnego 
człowieka ubrani, lub... roze-
brani. Tu im więcej kontro-
wersji tym lepiej, a do zdjęć 
dołączone muszą być teksty 
odnoszące się do tego, co 
oglądamy.  Celebryci nie po-
winni być zbyt długo w sta-
łych związkach, bo to jest dla 
odbiorcy nudne, a media nie 
mają o czym pisać. A jeśli już 
tak się dzieje, to należy z ta-
kiego związku zrobić wręcz  
osobne przedsiębiorstwo 
medialne z całym sztabem 
ludzi, którzy zadbają o odpo-
wiedni, medialny wizerunek 
i dosłownie zarzucą publika-
tory niewiele wartymi infor-
macjami. Ale przecież trzeba 
za wszelką cenę „podkręcać” 
wizerunek.

Jestem przekonany, że sam 
Leonardo da Vinci, typowy 
celebryta tamtych czasów, 
gdyby mógł zobaczyć i posłu-
chać większość dzisiejszych... 
celebrytów i wykreowany 
wokół nich fałszywy kult, 
zapewne zawahał by się nad 
jednoznaczną oceną własne-
go... intelektu.

Tekst i zdj.: Andrzej Błaszczak

Celebryta, „zawód” czy stan ludzkiego umysłu?

To już kolejny wyjazd spo-
łeczników, wolontariuszy 
z Wielkopolski, z Poznania 
na tereny objęte działania-
mi wojennymi na Ukrainie.  
Jak już informowaliśmy od 
pierwszych dni inwazji wojsk 
rosyjskich na Ukrainę regu-
larnie organizowane są przez 
poznańskich społeczników i 
wolontariuszy transporty z 
pomocą humanitarną. 

Koordynatorem tych trans-
portów jest poznaniak Mar-
cin Staniewski. Pomoc me-
dyczna, żywność, karma dla 
zwierząt to tylko część tego, 
co już udało się dostarczyć by 
pomóc potrzebującym. Zima 
to trudny czas, dlatego też 
ostatnie transporty to przede 
wszystkim ciepła odzież, 
koce, śpiwory. Część Ukra-
iny pozbawiona jest prądu, 
dlatego też potrzebne są tu 
generatory prądu, świece, la-
tarki, powerbanki to wszyst-

ko staramy się dostarczyć tu 
potrzebującym.

To bardzo trudny wyjazd 
zima nie odpuszcza, brak 
prądu, ogrzewania, dlatego 
postanowiliśmy zorganizo-
wać podobną akcję jak w na-
szym  Poznaniu  - zupa dla 
pokoju!

Dziś udało nam się przygo-
tować i rozdać gorącą zupę tu 
w jednym z najbardziej znisz-
czonych i ostrzeliwanych 
miast na Ukrainie w Char-
kowie partnerskim mieście 
Poznania - Poznań - Charków 
wspólna sprawa - relacjonuje 
Marcin Staniewski.

Wielkopolscy wolonta-
riusze #dlaUkrainy nie za-
trzymują się w Charkowie 
na długo gdyż na trasie tego 
wyjazdu jest jeszcze kilka 
innych miejscowości gdzie 
trwają działania wojenne...  

Fot. Piotr Szatkowski / 
Kryminalna Polska

Wolontariusze z Poznania 
dla Charkowa

Piątkowy poranek 13 stycznia 
2022 roku był okazją do spo-
tkania się prezeski fundacji 
Wspólna Przystań Magdaleny 
Kucharczyk wraz z delegacją 
rodziców z klubu działające-
go przy fundacji, z kierownik 
Środowiskowego Domu Samo-
pomocy w Wielichowie Mag-
daleną Szwebów.

Na początek przedstawi-
cielki fundacji zwiedziły pla-
cówkę, a później rozmawiały 
z kierownik o perspektywach 
na rozwój oraz wyzwaniach, 
z którymi musi się mierzyć 

„Wygodna Stacja”
- Bardzo się cieszę, że takie 

miejsce funkcjonuje w naszym 
powiecie. - mówi Magdalena 
Kucharczyk, dodając jedno-
cześnie, że fundacja zamierza 
współpracować z placówką. - 
Naszym celem jest powstanie 
podobnego ośrodka dla doro-
słych osób w spektrum auty-
zmu. To ważne, żeby czerpać z 
dobrych rozwiązań, które już 
istnieją w naszej okolicy.

Klub rodziców przy fundacji 
Wspólna Przystań liczy już 56 
osób.

Wspólna Przystań
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Kiedy całe życie spędzamy 
w mieście to pojęcie, mecha-
nik kojarzy nam się najczę-
ściej jedynie z warsztatem 
samochodowym, a przecież 
zawód mechanika to odpo-
wiedź na zapotrzebowanie 
sprawnego serwisu tak-
że ogromnej ilości maszyn 
rolniczych. Maszyn, które 
w ostatnich dekadach nie-
zwykle się zmieniły. Ostatnie 
targi „Polagra Innowacje” 
były tego najlepszym przy-
kładem. Tu potrzebna jest 
wiedza nie tylko z mechaniki, 
ale także z elektroniki, a nie-
kiedy nawet sztucznej inte-
ligencji. Zatem jak widać za-
kres wiedzy w tej dziedzinie 
zdecydowanie się zwiększa, 
a przed mechanikami stają 
kolejne wyzwania.

16 stycznia na terenie 
Międzynarodowych Tar-
gów Poznańskich odbyło się 
otwarcie naboru do XII już, 
Ogólnopolskich Mistrzostw 
Mechaników. To także nie-
jako początek działań zwią-
zanych z Targami Moto-
ryzacyjnym „Motor Show 
2023”, bowiem finał zmagań 
mechaników będzie miała 
miejsce właśnie podczas tego 
wydarzenia.

„Działamy, motywujemy, 
kształcimy” - to motto tego-
rocznych mistrzostw.

W obecnym czasie kształ-

cenie mechaników samo-
chodowych wchodzi także 
w zupełnie nowy etap. To 
przecież także przygotowa-
nie specjalistów do obsługi 
samochodów elektrycznych. 
A tu wyzwania są ogromne. 
Rygory związane z bezpie-
czeństwem ludzi pracują-

cych w takich warsztatach 
są niewspółmiernie wyższe 
niż w przypadku klasycznych 
aut. A zagrożenia związane 
choćby tylko z normalnym 
serwisem powodują potrze-
bę nowej linii kształcenia. 
To także wymogi stworzenia 
w warsztatach specjalnych, 
wydzielonych stref dla ob-
sługi samochodów elektrycz-
nych. Jednak to dość wyjąt-
kowy temat, stąd powrócę do 
niego w innym artykule.

Podsumowując,  kolejne 
Ogólnopolskie Mistrzostwa 
Mechaników ruszyły.

Nam pozostaje mieć tyl-
ko nadzieję, ze dzięki takim 
działaniom poziom obsłu-
gi tych specjalistów będzie 
z roku na rok coraz wyższy.

Tekst: Andrzej Błaszczak
Zdj.: Hieronim Dymalski

XII Ogólnopolskie Mistrzostwa Mechaników
Szczególnie tej zimy problem 
ogrzewania mieszkań stał się 
tematem z pierwszych stron 
gazet. A to oczywiście za 
sprawą gwałtownego skoku 
cen paliw.

Jednak jeden z tematów 
związanych z ogrzewaniem 
jest tematem pojawiającym 
się w mediach już od kil-
ku lat. To oczywiście pro-
blem wymiany źródła ciepła 
w naszych domach na bar-
dziej przyjazne środowisku. 
Dotyczy to głównie pieców, 
w których spalmy paliwa sta-
łe takie jak węgiel, brykiety 
czy drewno.

Oczywiście nie dotyczy to 
wszystkich, bo ci którzy ko-
rzystają z centralnych sieci 
nie muszą się tą sprawą zaj-
mować. Rzecz dotyczy głów-
nie osób prawnych, wspólnot 
mieszkaniowych, oraz jed-
nostek sektora finansów pu-
blicznych będących gminami  
lub powiatowymi osobami 
prawnymi.

Miejski program „Kawka 
BIS”.

Zapewne wielu z Państwa 
słyszało już o tym przed-
sięwzięciu. Ma ono na celu 
pomoc finansową przy wy-
mianie pieców, które nie 
spełniają wprowadzanych 
norm.

Oczywiście w określeniu 
pomoc zawiera się zasadni-

czy element programu, bo 
w zasadzie nie możemy liczyć 
na całkowite sfinansowanie 
przedsięwzięcia, a jedynie na 
częściową refundację. Cho-
ciaż...chociaż w wyjątkowych 
okolicznościach można jed-
nak uzyskać dofinansowanie 
nawet w wysokości 100%.

Na realizację programu 
w latach 2023 – 2024 prze-
znaczono 10 mln. zł. To 
w takim przedziale czasu 
największy fundusz od po-
czątku wdrożenia w życie 
tego przedsięwzięcia.  

Przy czym cała akcja do-
tyczy określonego zakresu 
zmian. Otóż na dofinanso-
wanie możemy liczyć w przy-
padku przejścia na:

- ogrzewanie z miejskiej 
sieci ciepłowniczej

- pompę ciepła typu powie-

trze – woda, lub gruntową
- pompę ciepła łącznie z in-

stalacją fotowoltaniczną oraz 
z rozbudową już istniejącej 
instalacji fotowoltanicznej.

Przy czym pamiętajmy, że 
od 1 stycznia 2024r. korzy-
stanie ze źródeł ogrzewania 
nie spełniających odpowied-
nich norm będzie podlegało 
karom administracyjnym.

W latach 2025 – 2022 uda-
ło się wyeliminować 4210 
źródeł ogrzewania na paliwo 
stałe. Przedsięwzięcie to po-
chłonęło prawie 29 mln. zł.

A jak cała taka procedura 
wygląda?

Tu odsyłam Państwa do 
konkretnych informacji za-
wartych na stronach Urzędu 
Miasta Poznania.

Tekst: Andrzej Błaszczak
Zdj.: Hieronim Dymalski

Jakie są rodzaje ogrzewania?

W sobotę, 10 grudnia br. 
w Auli UAM w Poznaniu, od-
była się XVIII WIELKA GALA 
CHARYTATYWNA FUNDA-
CJI MAM MARZENIE I TY 
MOŻESZ ZOSTAĆ SUPERBO-
HATEREM!

Fundacja Mam Marzenie 
była organizatorem XVIII 
Wielkiej Gali Charytatywnej, 
która w tym roku odbyła się 
pod hasłem: „Razem na stra-
ży marzeń”.

Fundacja Mam Marze-
nie od 19 lat zajmuje się 
spełnianiem marzeń dzieci 
cierpiących na choroby za-
grażające ich życiu. Poprzez 
swoją działalność chce za-
pewnić swoim podopiecz-
nym niezapomnianych 
wrażeń, dzięki którym przy-
najmniej na chwilę zapomną 
o utrapieniach i będą mieli 
siłę do walki z chorobą. Tego-
rocznym motywem Wielkiej 
Gali Charytatywnej będzie 
spełnianie marzeń najmłod-
szych o zostaniu munduro-
wym, czyli np. strażakiem, 
policjantem lub żołnierzem 
.Oczywiście nie skończymy 
na wspomnieniach, spełnimy 
również kilka innych dziecię-
cych pragnień!

Służby mundurowe od 
lat wspierają Fundację w jej 
działaniach i pomagają speł-
niać marzenia jej podopiecz-
nych. To dzięki ich posta-
wie, najmłodsi marzyciele 
mogli przez chwilę poczuć 
się jak bohaterowie! Dlatego 
też, Gala była wyrazem po-

dziękowania za ich wsparcie 
w realizacji pragnień naj-
młodszych.

Tego wieczoru, na scenie 
Auli Uniwersytetu Adama 
Mickiewicza w Poznaniu 
wystąpiła Orkiestra Repre-
zentacyjna Sił Powietrznych 
w Poznaniu, a także zespół 
Three of Us, Bovska oraz 
Ewelina Flinta. Wraz z muzy-

kami o wielkich sercach, na 
scenie pojawiła się Ambasa-
dor Fundacji Małgorzata Ko-
żuchowska w towarzystwie 
Rafała Zawieruchy.

– Wielka Gala Charytatyw-
na to szczególne wydarzenie 
w naszej Fundacji, podczas 
którego możemy spotkać 
się z naszymi przyjaciółmi 
oraz dobroczyńcami i w ten 

sposób wyrazić wdzięczno-
ści za ich wsparcie. Jest to 
czas pełen radości, uśmie-
chu i dobrej zabawy, ale też 
niejednokrotnie i wzruszeń. 
Podczas Gali można było po-
znać, wyjątkowy, magiczny 
świat Fundacji Mam Marze-
nie – mówi Aleksandra Bieg, 
rzecznik prasowy Fundacji 
Mam Marzenie.

Gala, tak jak w roku po-
przednim, miała bezpośred-
ni przekład na język migowy 
dla osób niesłyszących dzięki 
tłumaczowi z Fundacji Kul-
tury bez Barier.

Sponsorem głównym wy-
darzenia był Lidl. Partnerami 
Gali zostali Samorząd Woje-
wództwa Wielkopolskiego, 
agencja GPD, Fundacja Kul-

tury bez Barier. Sponsorami 
są również DKMS, dramers, 
Itaka, Fundacja SiePomaga.

O Fundacji Mam Marzenie:
Misją Fundacji Mam Ma-

rzenie jest spełnianie marzeń 
dzieci w wieku 3-18 lat, cier-
piących na choroby zagra-
żające ich życiu. Przez swoją 
działalność Fundacja chce 
dostarczać chorym dzieciom 
i ich rodzinom niezapomnia-
nych wrażeń, które pozwolą 
choć na chwilę zapomnieć 
o cierpieniu, wniosą w ich 
życie radość, siłę do walki 
z chorobą i nadzieję na przy-
szłość. Fundacja Mam Ma-
rzenie powstała w Krakowie 
14 czerwca 2003 roku jako 
niezależna i samodzielna 
organizacja, skupiająca wy-
łącznie wolontariuszy. Fun-
dacja rozpoczęła działalność 
w lutym 2004 r. w Krakowie, 
Warszawie i w Poznaniu. Od 
2007 roku działa już na te-
renie całej Polski i obecnie 
posiada 16 oddziałów: Bia-
łystok, Bydgoszcz, Gorzów 
Wielkopolski, Katowice, 
Kielce, Kraków, Lublin, Łódź, 
Olsztyn, Opole, Poznań, Rze-
szów, Szczecin, Trójmiasto, 
Warszawa i Wrocław. Od 
początku działalności aż do 
dziś wolontariusze Fundacji 
Mam Marzenie spełnili w su-
mie ponad 9600 marzeń cho-
rych dzieci.

Fot. Maciej Kasprzak / 
Wielkopolskamagazyn.pl

Wielka Gala Fundacji „Mam Marzenie”
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działając na podstawie art. 35 ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 r. o gospodarce nieruchomościami (Dz. U. z 2021 r. poz. 1899 ze zm.) przekazuje do

publicznej wiadomości:

Wykaz nieruchomości Skarbu Państwa przeznaczonej do dokonania darowizny na rzecz

użytkownika wieczystego  Powiatu Grodziskiego 

Przeznaczenie nieruchomości: Przedmiotowa nieruchomość nie jest objęta obowiązującym miejscowym planem zagospodarowania przestrzennego.

Zgodnie  z  postanowieniami  studium  uwarunkowań  i  kierunków  zagospodarowania  przestrzennego  Gminy  Wielichowo  uchwalonym  uchwałą  nr

XXVII/160/2002 Rady Miejskiej w Wielichowie z dnia 11 września 2002 r. zmienioną uchwałą nr XXXIV/231/10 z dnia 29 marca 2010 r. znajduje się

na terenie gruntów rolnych. Natomiast zgodnie z uchwałą nr XXX/183/2017 Rady Miejskiej Wielichowa z dnia 28 listopada 2017 r. w sprawie przyjęcia

„Lokalnego Programu Rewitalizacji Gminy Wielichowo na lata 2017 - 2023”  działka  nr 916 znajduje się w obszarze zdegradowanym oraz w obszarze

rewitalizacji.  Dla ww. nieruchomości  wydana została  decyzja  o lokalizacji  inwestycji  celu publicznego dla inwestycji  polegającej  na przebudowie

rurociągu tłocznego kanalizacji sanitarnej. 

Sposób zagospodarowania nieruchomości:  

Aktualnie przedmiotowa nieruchomość stanowi własność Skarbu Państwa w użytkowaniu wieczystym Powiatu Grodziskiego i jest wykorzystywana w

części jako droga powiatowa nr 3577P i została zaliczona do dróg powiatowych (na podstawie uchwały nr XII/53/99 Rady Powiatu Grodziskiego z dnia

12 października 1999 r. w sprawie projektu zaliczenia dróg do kategorii dróg powiatowych oraz ustalenia ich przebiegu) oraz jako przydrożny pas

zieleni  -  pobocze,  przez które przebiega linia  elektroenergetyczna średniego i  niskiego napięcia,  linia  wodociągowa, telekomunikacyjna,  przyłącza

gazowe, odcinki kanalizacji deszczowej.

Opis nieruchomości:  Działka nr 916 posiada nieregularny kształt - jest wąska i długa (ok. 1030 m długości), zlokalizowana równolegle do drogi

powiatowej (działka nr 915) i bezpośrednio do niej przylega,  nie jest zabudowana obiektami infrastruktury kolejowej. Sąsiedztwo działki  stanowią

tereny rolne.

Termin do złożenia wniosku przez osoby, którym przysługuje pierwszeństwo w nabyciu nieruchomości na podstawie art. 34 ust. 1 pkt 1 i pkt 2 

ustawy o gospodarce nieruchomościami: 6 tygodni licząc od dnia wywieszenia wykazu osobie, która spełnia jeden z następujących warunków: 

przysługuje jej roszczenie o nabycie nieruchomości z mocy ustawy o gospodarce nieruchomościami lub odrębnych przepisów; jest poprzednim 

właścicielem zbywanej nieruchomości pozbawionym prawa własności tej nieruchomości przed dniem 5 grudnia 1990 r. albo jego spadkobiercą.

* Zgodnie  z  art.  35  ust.  1  ustawy  z  dnia  21  sierpnia  1997  r.  o  gospodarce  nieruchomościami  (Dz. U.  z  2021  r., poz. 1899 ze zm.), wykaz wywiesza się na okres 21 dni.

* Osoba wyznaczona do kontaktu  Katarzyna Rabiega- Łakoma

Nr telefonu: 61 44 52 531

Miejscowość

(obręb 

ewidencyjny)

Adres 

nieruchomości

Nr 

działki

Powierzchnia 

działki

Nr księgi

wieczystej

Wartość 

nieruchomości 

 Wartość prawa

własności

Wartość prawa 

użytkowania 

wieczystego

0010  Wielichowo

Wieś
916

 

0,6252 ha PO1S/00048356/4 51 826,00zł 205 253,00 153 427,00


